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Abstract: 
The Romanian espionage, as the same structures from the soviet bloc, had a 
real problem with the "defectors ", officers who work in Romanian diplomatic 
representations and passed to western secret services. The history of the 
General Direction for Externa/ Information, organizational structures, work 
methods and, behind al/, the nature of politica/ regime from Romania, explain 
this phenomenon. 
Inside of Romanian espionage represented by the General Direction for 
Externa/ Information 's worked a unit whose name was "U brigade " after a 
soviet model. 
The principal issue of this structure was to recruit, instruct and send in 
different countries a number of il/egal o.fficers that have the mission to obtain 
economic, scientific and politica/ information. A second mission to create an 
"agentura ", a network made up of indigenes who activate in interes! jields 
and to jind the "defectors " 
The results of these spies ' activity were not so g/orious because was di.fficult 
for Romani an Securitate as we/1 as to jind appropriate officers for that kind of 
job. 
The Securitate archives cont ain documents with officer 's biography, 
"traitors " for Romanian justice, but also detai/s about possible motives for 
their defection. 

Preambul: 
" . . .  Românii care au sprijinit din SUA lupta NATO contra comunismului 

continuă a fie condamnaţi şi azi ca "trădători" în România. Organizaţia Naţiunilor 
Unite şi guvernele occidentale au conchis de mult că cei care au "trădat" nazismul şi 
comunismul nu şi-au trădat ţara, ci au ajutat-o. Este timpul ca şi România să se 
alinieze la restul lumii". 

"Referitor la averea mea. Am avut unul din cele mai mari salarii în România ­
cu tot ce am primit (lei şi valută), egalam venitul primului ministru. Ceauşescu plătea 
bine conducerea Securităţii. Mulţi dintre foştii mei colegi şi-au făcut case în Bucureşti, 

' Cercetător Consiliul Naţional pentru Studierea Arhivelor Securităţii (C.N.S.A.S) 
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la Voila, la Sinaia, şi în alte colţuri ale ţării - pe care le au şi azi. Eu mi-am construit o 
colecţie de tablouri şi de cărţi rare, aşa cum au avut George Macovescu, Andrei Ştefan 
şi alţi iubitori de artă. Toate au fost cumpărate legal - pentru care am avut chitante 
legale de plată care au fost confiscate de Securitate. Am primit, de asemenea, şi multe 
cadouri. Asta era practica secretă instituită de Ceauşescu, şi nu am fost o excepţie. 
Când însă am făcut ruptura cu comunismul, nu am luat nimic cu mine. Am lăsat până 
şi valiza mea personală în camera de hotel din Kăln, împreună cu cadourile pe care 
Postelnicu şi alţi comunişti mahări din Bucureşti mă rugaseră să le cumpăr. Când m­
am îmbarcat în avionul militar american care m-a dus în SUA am fost îmbrăcat doar în 
cămaşă şi pantaloni - asta, şi fotografia fiicei mele au fost tot ce am luat din România. 
Iar după ce am ajuns în SUA, am returnat ambasadei române din Washington cele 956 
mărci germane pe care le-am avut cu mine. Nu mi-a fost uşor să reiau viaţa de la zero 
la 50 de ani, şi nu am înotat în bani, aşa cum securiştii insinuează pe toate drumurile. 
Cu toate acestea, am donat organizaţiilor anticomuniste din SUA o bună parte a 
banilor produşi de cartea Orizonturi Roşit'. 

Ion Mihai Pacepa într-o scrisoare adresată avocatului său Cătălin Dancu 
(6 martie 2000): 

În orice serviciu de informaţii externe, şi mai ales în unul care se ocupă şi cu 
poliţia politică, există convingerea (aşa cum reiese din declaraţiile ofiţerilor anchetaţi 
după defecţiunea generalului Ion Mihai Pacepa) că nu pot fi excluse total cazurile de 
trădare în propriile rânduri, dată fiind complexitatea situaţiilor în care se poate afla un 
ofiţer de informaţii şi forţele care acţionează asupra sa. Pentru a se limita acest 
fenomen sunt luate o serie întreagă de măsuri care să împiedice acţiunea 
contrainformativă a adversarului, concomitent cu verificarea permanentă şi calificată a 
propriilor ofiţeri. În cazul spionajului românesc din perioada comunistă aceste măsuri 
au fost frumoase în teorie dar mediocre, de cele mai multe ori, în practică. Corupţia şi 
clientelismul au năpădit şi această zonă a Securităţii, creându-se astfel nu numai 
condiţiile dar şi motivele pentru defectările unor ofiţeri români în Occident. Cauzele şi 
formele de manifestare ale acestui fenomen prezent în întregul bloc socialist (România 
avea, la rândul ei, în 1989, un număr important de ofiţeri "defectori") nu pot fi înţelese 
fără o privire generală asupra organizării şi activităţii Direcţiei Generale de Informaţii 
Externe (DGIE) între 195 1 - 1978. 

Studiul de faţă îşi propune să schiţeze evoluţia acestei structuri a spionajului 
românesc până la defecţiunea generalului Ion Mihai Pacepa ( 1978), prezentând la final 
un document din cadrul anchetei care a urmat acestei "trădări", document care conţine 
referiri la cei care, lucrând în spionajul românesc, au refuzat revenirea în ţară în timpul 
sau la finalul executării misiunii în străinătate. 

În România, activitatea (oficială) de obţinere de informaţii externe şi cea de 
contraspionaj a căzut, între anii 1948- 1 95 1 ,  în sarcina Serviciului Special de Informaţii 
(SSI), instituţie creată sub vechiul regim politic ( 1940). Bine încadrat cu numeroşi 
consilieri sovietici, acest serviciu, care ţinea de Preşedinţia Consiliului de Miniştri, va 
fi restructurat şi inclus la finele lunii martie 195 1  în cadrul Direcţiei Generale a 
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Securităţii Statului (DGSS), ca direcţie autonomă - Direcţia A - Informaţii Externe 1 • 
Contribuţia esenţială la această schimbare au avut-o cei doi consilieri sovietici ceruţi 
de Gheorghe Gheorghiu-Dej într-o scrisoare către Stalin, în noiembrie 1 949, Alexandr 
Saharovski şi un anume Patrakeev2• 

Consilierii amintiţi au restructurat total noua direcţie, încadrând-o cu ofiţeri de 
securitate din alte direcţii ale Securităţii. Deşi în septembrie 1952 Securitatea este 
reorganizată, fiind scoasă de sub auspiciile Ministerului Afacerilor Interne şi formând 
un minister separat - Ministerul Securităţii Statului, Direcţia de Informaţii Externe îşi 
păstrează întâietatea devenind Direcţia 1. Priorităţile acesteia au rămas organizarea 
activităţii informative în Occident - erau vizate îndeosebi SUA, Anglia, Franţa şi 
Germania de Vest, cu scopul de a "descoperi la timp intenţiile agresive ale statelor 
capitaliste şi de a culege informaţii politice şi documentare cu caracter tehnico­
ştiinţific, economic şi de apărare"3 

Descoperirea acţiunilor de spionaj împotriva României şi a ţărilor din lagărul 
socialist, obţinerea de documentaţii din sfera politică, economică sau militară 
occidentală, identificarea "contradicţiilor din lagărul imperialiştilor" şi desfăşurarea de 
acţiuni informativ-operative în scopul "descompunerii" organizaţiilor emigraţiei 
româneşti din străinătate figurau la loc de cinste între atribuţiile oficiale ale Direcţiei I­
a de Informaţii Politice Exteme4• 

Conducerea DIE era asigurată, în continuare, de generalul de origine sovietică 
Serghei Nicolau, care deţinuse acest post cheie, între 1947- 195 1 ,  în cadrul SSI. După 
1954, timp de mai bine de un an, la comanda DIE s-a aflat generalul Vasile Vâlcu, un 
activist cu doar şapte clase elementare. La rândul lui, acesta a fost înlocuit în 
decembrie 1 955 cu fostul preşedinte al Comisiei Controlului de Stat şi, totodată, şef al 
Secţiei Cadre a C.C. al P.M.R., Mihai Gavriliuc, de meserie inginer minier, iar din 
1956, general maior. Adjuncţii săi, Nicolae Doicaru şi Aurel Moiş, îşi vor disputa 
după 1959 această poziţie importantă din spionajul românesc. Colonelul Aurel Moiş 
pierde în faţa rivalului său care, pe lângă prestaţia "competentă" ca director al 
Direcţiei Regionale de Securitate Constanta, avea şi o relaţie strânsă cu serviciile de 
profil sovietice. De profesie radiotelegrafist şi cu un trecut nu prea clar (se pare că în 
timpul gimnaziului participase la o demonstraţie legionară), Nicolae Doicaru intrase în 
P.C.R. în ianuarie 1945, după care parcurge toată ierarhia militară în cadrul MAI, de la 
comisar pe linie de poliţie şi siguranţă până la cea de general colonel, şef al DIE şi 
prim-adjunct al ministrului de Interne. Pregătirea sa fusese însă una modestă. Studiile 
liceale şi le finalizează abia în 1 960 (chiar după numirea ca şef DIE), iar Facultatea de 
Economie Generală din cadrul ASE Bucureşti o absolvă prin examene de diferenţă cu 
cele de la Şcoala Superioară de Partid "Ştefan Gheorghiu", în 1967 când, pe lângă 

1 Mihai Pelin, Culisele spionajului românesc. DIE (1955-1980), Bucureşti, Editura Ion Cristoiu, 1 997, p. 
13. 
2 Liviu Ţăranu, Theodor Bărbulescu, Jurnale din Rezistenţa anticomunistă, Vasile Motrescu, Mircea 
Dobre. 1952-1953, Bucureşti, Editura Nemira, 2006, p. 1 4. 
3 Florian Banu, Direcţia 1-a lnformaJii Externe (DIE). Atribuţii şi organizare (1951-1956), în Totalitarism 
şi rezistenţă, teroare şi represiune in România comunistă, Bucureşti, 200 1 ,  p. 42. 
4 A.M.I., fond D.M.R.U., inventar nr. 7364, dosar nr. 12, f. 865. 
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conducerea DIE, Nicolae Doicaru deţinea şi poziţia de vicepreşedinte la Consiliului 
Securităţii Statului5 

Generalul Nicolae Doicaru a fost cel mai longeviv şef al DIE, principala sa 
calitate care 1-a recomandat pentru această poziţie fiind disponibilitatea de a rezolva 
orice sarcină trasată de "comandantul suprem", indiferent că aceasta ţinea sau nu de 
specificul unui serviciu de spionaj .  Cu toate acestea, în contextul schimbărilor din 
întreaga administraţie şi din Ministerul de Interne, în martie 1 978, şeful DIE este 
înlocuit cu generalul maior Al. Dănescu, deşi cel îndreptăţit şi cotat ca fiind succesor 
al lui Nicolae Doicaru era nimeni altul decât Ion Mihai Pacepa, cunoscut pentru relaţia 
sa foarte strânsă cu familia Ceauşescu. Această situaţie a constituit cu siguranţă unul 
din motivele care au condus la "defectarea" generalului Ion Mihai Pacepa cu un 
impact dezastruos pentru întreg spionajul extern românesc. 

Structura organizatorică a DIE, între 1 95 1 - 1 965, deşi a suferit unele 
restructurări, în mare a rămas cea imaginată la începutul anilor de '50 de Alexandr 
Saharovski6: un secretariat, zece servicii, două secţii sau birouri (unul de cifru şi 
celălalt pentru devize şi paşapoarte) şi rezerva directorului. Secretariatul controla 
îndeplinirea ordinelor date de către director şi întocmea sinteze asupra informaţiilor 
obţinute, asigura legătura cu ministerele implicate în activităţi externe, executa 
traduceri, ţinea legătura radio cu rezidenţele şi gestiona arhiva operativă. Cele zece 
servicii erau profilate după atribuţiile pe care le-am menţionat mai sus, asigurând şi 
evidenţa cadrelor sau activităţile de administrare şi gospodărire (Serviciile X şi IX) 7 

În plenara CC al PCR din 26-27 iunie 1 967 sunt stabilite măsuri în vederea 

"perfecţionării" activităţii Ministerului Afacerilor Interne (MAI) şi schimbări în 
structura sa organizatorică. La 14  iulie 1967 Prezidiu) Permanent al CC al PCR aprobă 
reorganizarea MAI, care în esenţă însemna crearea a două organe colective de 
conducere (Consiliul Securităţii Statului şi Colegiul MAI) şi reorganizarea direcţiilor 
Securităţii. Direcţia Generală de Informaţii Externe (DGIE) era compusă din trei 
direcţii: Direcţia a V -a ("obţinerea de informaţii tehnico-ştiinţifice"), Direcţia a VI-a 
("crearea de rezidente ilegale în exterior") şi Direcţia a VII-a (infiltrarea în serviciile 
de spionaj şi contraspionaj străine, apărarea contrainformativă a reprezentanţelor 
statului român şi "lupta împotriva emigraţiei române reacţionare"). De asemenea, în 
cadrul DGIE, urma să funcţioneze un serviciu de documentare externă8• 

5 Florica Dobre (coord.), Membrii CC al PCR. 1945-1 989. Dicţionar, Bucureşti, Editura Enciclopedică, 
2004, p. 222. 
6 în primăvara anului 1956, schema de organizare a Direcţiei I-a cuprindea nouă servicii cu birourile 
aferente şi două secţii - Secţia "H

" 
cifru şi Secţia A vize şi paşapoarte. Serviciile erau specializate pe 

anumite zone geografice (Serviciul II - Germania de Vest şi Austria, Serviciul III - S.U.A., Canada, 
Anglia, Argentina, Serviciul IV - Franţa, Italia şi Belgia) sau pe anumite probleme (Serviciul 1 -
emigraţii, Serviciul VI - informaţii tehnico-ştiinţifice ). Acestea erau secondate în activitatea lor de către 
Serviciul Cadre şi cel de administrare şi gospodărire. Cf. Liviu Ţăranu, Direcţia de Informaţii Externe în 
vremea lui Gh. Gheorghiu-Dej (structură, buget, activităţi), în In honorem Viorel Faur, Corneliu Crăciun, 
Antonio Faur eds., Editura Universităţii din Oradea, Oradea, 2006, p. 533-545. 
7 A.M.I., fond D.M.R.t:., inventar nr. 7364, dosar nr. 1 O, f. 1 5. 
8 Securitatea. Structuri, cadre, obiective şi metode. 1948-1967, voi. I I, coord. Florica Dobre, Bucureşti, 
Editura Enciclopedică, 2006, p. 1 3- 14. 
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Invazia Cehoslovaciei în vara anului 1 968 a avut un impact semnificativ 
asupra organizării DIE, urmărindu-se adaptarea structurii acesteia la noul context 
economic şi militar din Europa. Birocratizarea excesivă a fost înlăturată, o atenţie 
deosebită fiind acordată compartimentării activităţii de informaţii externe pentru a se 
asigura condiţii mai bune de secretizare cât şi o protecţie mai bună în caz de invazie. 
Organigrama DIE era compusă din mai multe brigăzi, cu un profil bine precizat, care 
la rândul lor încadrau mai multe unităţi operative. Cea mai discretă şi controversată 
era Brigada "U" care se ocupa de ofiţerii deplin conspiraţi sau "ilegali" care acţionau 
sub diferite acoperiri în ţările de interes pentru România. Brigada ,,ZI" (ziare şi 
informaţii de interes) era o structură specializată în prelucrarea informaţiilor din surse 
deschise (mass-media) cât şi de la agenţii din legătură, rapoartele zilnice redactate de 
această unitate având ca destinatari oficialităţile înalte ale statului comunist, în funcţie 
de domeniul de interes. Unitatea specializată în procurarea de informaţii cu caracter 
ştiinţific era Brigada "SD" (ştiinţă şi dezvoltare), ai căror ofiţeri urmăreau obţinerea de 
documentaţii şi a aparaturii necesare institutelor din ţară care asigurau cercetarea şi 
proiectarea în industria naţională 9 

Un document relevant cu privire la organizarea DIE, pentru intervalul 1 972-
1978, este cel publicat de Mihai Pelin, în notele de final din cartea sa despre spionajul 
românesc, apărută în 1 997 10• Autorul a consultat cu acribie toate volumele dosarului 
anchetei desfăşurate de Ministerul de Interne între anii 1 978- 1 980 (în cazul Pacepa), 
găsind şi o amplă sinteză redactată de serviciile vest-germane de spionaj şi intitulată 
Serviciile de Informaţii Române, procurată de celebrul Mihai Caraman de la o sursă 
din Austria, chiar în ajunul defectării generalului Ion Mihai Pacepa - la 2 1  iulie 1978. 
Documentul oferă o imagine detaliată a organizării şi funcţionării DIE, precum şi 
câteva nume din conducerea de atunci a direcţiei, ceea ce ne sugerează că informaţia 
provenea din cercuri foarte înalte de la Bucureşti. De asemenea, sunt făcute o serie de 
consideraţii pe marginea relaţiilor dintre serviciul român şi cele din blocul socialist 
(îndeosebi cu cele sovietice), ca şi despre relaţiile foarte reci dintre diversele structuri 
de securitate ale statului român (relaţia DIE cu Direcţia de Informaţii a Armatei şi cu 
Departamentul Securităţii Statului). 

În privinţa organizării DIE, Nicolae Ceauşescu a avut, după cum se arată în 
documentul amintit, un "interes personal" indicând direcţiile de acţiune şi realizarea 
unei legături strânse între partid şi structurile de comandă ale spionajului românesc 1 1  
Începând din primăvara anului 1 972, DGIE era formată din trei divizii (Europa, 
Contraspionaj-emigraţie, Alte regiuni), două direcţii independente şi câteva servicii 
auxiliare, având un efectiv de aproximativ 2.000 de oameni 12• 

9 Cristian Troncotă, Duplicitarii. O istorie a serviciilor de informaţii şi securitate ale regimului comunist 
din România. 1965-1989, Bucureşti, Editura Elion, 2003, p. 96-1 O I .  
10 Mihai Pel in, op. cit. , p. 386. 
1 1 ACNSAS, fond Documentar, dosar nr. 3447, voi. 1 7, f. 2 1 6. 
1 2  Într-un interviu acordat Hotnews.ro despre varianta plecării "la cerere" a ofiţerului Daniel Dăianu din 
Departamentul de Informaţii Externe, Ion Mihai Pacepa afirma "Când am părăsit România, el era unul din 
cei 2.708 subalterni pe care i-am avut în DIE" vezi www.hotnews.ro consultat la 27 septembrie 2007. În 
ziarul "Ziua" (nr. 389 1 ,  miercuri, 28 martie 2007) acelaşi Ion Mihai Pacepa menţiona: "În iulie 1 978, 
când am făcut ruptura cu DIE, aceasta avea 2.780 ofiţeri conspiraţi şi 500 deplin conspiraţi. Cu alte 
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Divizia I Europa era condusă de colonelul Gheorghe Toader şi era împărţită în 
două grupe - Ţările germanice şi ţările nordice şi Ţări mediteraneene. Dintre 
rezidenţele cele mai importante pe acest spaţiu, cele de la Londra, Paris şi Koln aveau 
întâietate în planurile de influenţare a emigraţiei sau în spionajul industrial. 

Generalul maior Gheorghe Marcu era şeful Divizia a II-a Alte regiuni 
împărţită la rândul ei, în trei grupe: SUA-America Latină, Asia şi Africa, Orientul 
Apropiat. Prioritatea rezidenţelor de spionaj pe spaţiul american era dată de obţinerea 
de informaţii în domeniul tehnica-ştiinţific (îndeosebi din SUA) şi de situaţia 
comunităţii emigranţilor români. Şeful grupei SUA-America Latină, colonelul Aurel 
Florea, sprij inea ideea înfiinţării unor rezidente româneşti în Canada şi Australia 
pentru a controla coloniile româneşti din aceste ţări, recrutarea de noi agenţi şi 
lichidarea unor foşti legionari. 

Divizia a III-a Emigraţie şi Contraspionaj, condusă de generalul maior 
Gheorghe Bolânu, era alcătuită din trei grupe: Emigraţie, Contrainformaţii externe şi 
Valută. Prima grupă urmărea activitatea unor foşti membri ai PNŢ, PNL şi Garda de 
Fier care emigraseră în Europa Occidentală, în vederea neutralizării activităţii lor 
împotriva regimului politic de la Bucureşti. Grupa de Contrainformaţii asigura 
reprezentanţele diplomatice, comerciale şi culturale româneşti din străinătate 
împotriva oricărei infiltrări informative a unui serviciu de spionaj advers. 

Între direcţiile care formau DGIE şi acţionau independent, Direcţia Ilegali era 
considerată a fi cea mai importantă, deşi activitatea acesteia era departe de a mulţumi 
conducerea spionajului românesc, dar şi pe Nicolae Ceauşescu, care ceruse, personal, 
să fie intensificată activitatea pe această linie. Pentru aceasta, şeful direcţiei Romeo 
Popescu, fusese schimbat în 1 974, cu Gheorghe Maxim, fostul şef al rezidenţei din 
Roma. Rezultatele au fost minime, în trei ani reuşindu-se o singură acţiune clasică de 
infiltrare a unor agenţi ilegali, cea mai mare parte a lor părăsind ţara ca fugari, cu 
documente româneşti, ulterior prin căsătorie sau prin solicitarea dreptului de azil 
politic, stabilindu-se legal în Occident. Aceştia erau pregătiţi în ţară, timp de un an sau 
doi, de către un "ofiţer instructor" al Direcţiei Ilegali care recruta agenţi la faţa locului, 
îi instruia şi îi plasa în domeniile în care erau competenţi. Dificultatea majoră în 
găsirea ilegalilor consta în selecţia celor cu aptitudini în activitatea de acoperire, buni 
cunoscători de limbi străine, vigilenţi şi atenţi la regulile muncii conspirative. Datorită 
acestor cerinţe, greu de îndeplinit în totalitatea lor, foarte mulţi potenţiali ilegali au 
fost abandonaţi pe parcurs. De reţinut că aceşti agenţi trebuiau să obţină informaţii în 
orice condiţii, îndeosebi în acele ţări cu care statul român nu avea relaţii diplomatice. 

Sediul Direcţiei 1/egalilor era situat pe Splaiul Independenţei şi funcţiona sub 
acoperirea de Institut pentru Studii Economice Internaţionale, într-o clădire în care se 
găseau şi o parte din birourile Consiliului (Sfatul Popular) Judeţean Ilfov. 

Între serviciile care ţineau de această direcţie, exista o structură care avea ca 
obiectiv depistarea şi lichidarea acelor ofiţeri DGIE care defectaseră în Occident sau 
refuzaseră întoarcerea în ţară, la încheierea misiunii. Înainte de plecarea în misiune, 

cuvinte, unul din fiecare 7.000 de cetăţeni ai României era ofiţer acoperit al DIE". Era acesta argumentul 
principal în susţinerea tezei că "DIE devenise factotum în activitatea de politică externă, economică si 
tehnico-ştiinţifică a României, după cum Securitatea era factotum în viaţa ei internă" 
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fiecărui ofiţer DGIE i se prezenta un set de fotografii cu persoanele urmărite (ofiţeri 
DGIE "trădători") şi i se cerea să afle domiciliul acestora în străinătate. În cazul în 
care era identificată adresa respectivilor, serviciul încerca prin mijloace discrete să-i 
lichideze sau să-i aducă în ţară. Dacă nu era găsit un intermediar pentru această 
acţiune, atunci se înscena un accident pentru lichidarea "trădătorului", ofiţerii din acest 
serviciu, sub conducerea colonelului Cornel Rizu, aveau puteri depline şi puteau 
utiliza orice mijloace pentru îndeplinirea acestor misiuni. 

O altă direcţie importantă, condusă de colonel Gheorghe Morjan, era cea 
Tehnico-Ştiinţifică formată din aproximativ 250 de cadre, marea majoritate ingineri 
sau tehnicieni cu studii superioare. Rolul lor era de analiză a informaţiei şi mai puţin 
de procurare a acesteia. Cei mai mulţi erau infiltraţi în Ministerul Comerţului Exterior, 
Ministerul de Externe sau în alte ministere, DGIE nemaiavând nici o influenţă în ceea 
ce privea cariera ofiţerului, singurul responsabil de propria ascensiune. Amploarea 
fenomenului este evidentă dacă ţinem seama că într-un raport intern al DGIE, se 
menţiona că, în 1 972, toţi salariaţii din comerţul exterior care lucrau sau călătoreau în 
străinătate, erau cadre sau colaboratori ai instituţiei din strada Batiştei. De notat că 
această direcţie lucra sub "îndrumarea" lui Nicolae Ceauşescu şi avea ca obiectiv 
procurarea de patente, licenţe, diverse informaţii de ordin economic şi tehnic, 
îndeosebi despre construcţia sateliţilor, utilizarea şi producerea energiei atomice, 
producţia de apă grea etc. Pentru anul 1 972 fuseseră trasate 400 de tematici tehnica­
ştiinţifice, 80% din ele având în vedere industria şi cercetarea ştiinţifică din SUA. 

O parte a notelor furnizate de către direcţiile amintite mai sus era transmisă 
către Direcţia Rapoarte-Solicitări, condusă de colonelul Nicolae Cotigă, care avea 
rolul de exploatare şi difuzare a materialelor informative intrate în direcţie. Rapoartele 
şi analizele întocmite de cei cea 30 de lucrători ai direcţiei amintite erau înaintate 
conducerii de partid şi guvernului, conţinând informaţii din domeniul politic, 
economic şi militar occidental. 

De pregătirea şi acoperirea cadrelor era responsabilă Direcţia Personal­
pregătire, al cărei colectiv restrâns format din cinci ofiţeri era condus de fratele lui 
Nicolae Ceauşescu, colonelul Nicolae Călin. 

Toate structurile DGIE erau ajutate în munca lor de o serie de unităţi auxiliare: 
Unitatea LM responsabilă cu ajutorul şi instruirea tehnică a ofiţerilor (în domeniul 
scrisului simpatic, al fotografierii documentelor, al codificării etc.) şi Secţia Cifru care 
răspundea de recepţia şi emisia radiogramelor transmise sau primite din străinătate. 

Pentru a se evita abuzurile în interiorul DGIE (aspect ce s-a dovedit valabil 
doar în teorie), se înfiinţase în vara anului 1 973, un serviciu de supraveghere care 
prelua sarcinile Direcţiei de contrainformaţii din Departamentul Securităţii Statului 
(condusă de generalul Neagu Cosma), şi care urmărea starea morală şi materială a 
ofiţerilor, problemele de familie ale acestora, eventualelor abuzuri în exercitarea 
funcţiei etc. Fiecare structură importantă era flancată de către un inspector 
supraveghetor care înainta rapoarte către şeful acesteia, de unde şi posibilitatea 
muşamalizării celor mai multe dintre neregulile care au existat în DGIE până la 
defectarea generalului Ion Mihai Pacepa. 
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Conform sintezei furnizate de generalul Mihai Caraman, în structura DGIE, 
exista şi un serviciu de "dezinformare" a cărui activitate se axa pe problemele de ordin 
naţional şi teritorial, în sensul că aici erau prelucrate o serie de dovezi de ordin juridic 
şi istoric cu privire la suveranitatea României şi statutul unor teritorii româneşti aflate 
în dispută (Basarabia şi Bucovina). Acest serviciu fusese înfiinţat în 1 967 la cererea 
lui Ion Stănescu, preşedintele CSS, meritul principal în punerea pe picioare a unei 
asemenea structuri avându-1 generalul-maior Mihail Bozianu 1 3• 

Aşadar, ca structură organizatorică, DGIE era de iure şi de facto o instituţie de 
sine stătătoare, ale cărei activităţi erau supervizate direct de conducătorul suprem, 
acesta fiind şi cel care trasa o bună parte din direcţiile de acţiune ale spionajului 
românesc. 

În sprij inul acestei idei vin aserţiunile fostului adjunct al DGIE, Ion Mihai 
Pacepa care susţine că prin Decretul nr. 363 din 23 iunie 1 973, această subordonare a 
fost legiferată complet contribuind la creşterea în mod exploziv a numărului de ofiţeri 
acoperiţi din diverse instituţii ale statului român 14• 

13 A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar nr. 3447, voi. 6, f. 77-89. 
14 Ion Mihai Pacepa îşi amintea, în ziarul ,,Ziua", în detaliu, momentul în care N. Ceauşescu a semnat 
actul normativ care legaliza activitatea DIE: "Decretul 73 a fost semnat de Ceauşescu la 23 iunie 1 973. 
Îmi aduc aminte de acea zi ca si cum ar fi fost ieri. Ceasul de pe biroul meu arăta câteva minute după ora 
9 când a sunat telefonul scurt. «Tovarăşul vă invită Ia dânsul împreună cu tov. Doicaru!». Era vocea 
melodioasă a lui Costică Manea, şeful de cabinet al lui Ceauşescu. «Aici e senin şi soare» a adăugat el 
conspiratorial [conspirativ], informându-mă astfel că Ceauşescu era bine dispus. Doicaru mă aştepta la 
capul scării. «E totul aşa cum am discutat?» ne-a întrebat Ceauşescu. «Cuvânt cu cuvânt» a răspuns 
Doicaru, îngroşindu-şi vocea de bariton. «Aţi pus aici tot ce vă trebuie ca DIE sa devină legal?» a întrebat 
din nou Ceauşescu, continuând să răsfoiască decretul. «Tot, tovarăşe Comandant Suprem» am confirmat. 
«Inclusiv dreptul de a confecţiona identităţi si acte fictive?» 
«Inclusiv, tovarăşe Comandant Suprem». Ceauşescu a pus pe birou decretul deschis Ia ultima pagină, şi l­
a bătut de câteva ori cu palma ca să-I ţină deschis. «Cine are copie după el?» 
«Copie?» a întrebat Doicaru stupefiat. «Nici Dumnezeu n-o sa vadă decretul asta, tovarăşe Comandant 
Suprem!»  
Un minut mai târziu Ceauşescu a semnat decretul cu  Mont Blancul lui gros cât un  cârnat, după care 1-a 
sunat pe Manea. «Dă-mi un număr de decret» i-a cerut Ceauşescu. «Şi scrie doar DIE în registru». 
La mijlocul anilor 1 990, dl. Petre Mihai Băcanu, atunci editor şef Ia România Liberă, mi-a dat trei agende 
de lucru ale generalului Teodor Sârbu, pentru care îi adresez din nou mulţumiri. Generalul Sârbu a fost 
unul din cei mai apropriaţi subalterni ai mei în DIE. Curând după ce am primit azil politic, el a murit într­
un accident care pare a fi fost înscenat de Securitate. Agendele sale se referă la anii 1 973, 1976, 1 977, şi 
au 1 008 pagini numerotate ce conţin notiţe le generalului. În ziua de 23 iunie 1 973, el consemna: 
« 1 .  Şedinţa Ia tov. ministru Doicaru. Decret privind organizarea şi funcţionarea D.I.E. 363/23.06.73. 1 .  
DIE - se org. ş i  funcţionează în M.I .  
2. DIE - subord. nemijlocit comandantului suprem». 
Asta e tot ce a scris generalul Sârbu în legătură cu acel document de importanţă cardinală pentru mafia 
spionajului lui Ceauşescu. Asta a fost de fapt esenţa a ceea ce Doicaru şi subsemnatul am spus despre 
decret în acea memorabila şedinţă. Şi asta a fost, în fond, ceea ce Ceauşescu vroia ca ofiţerii DIE să ştie în 
legătură cu Decretul 363, care a fost - şi a rămas - unul din cele mai secrete documente din istoria 
României comuniste. 
În 1 975, Doicaru s-a dus la primul ministru Manea Mănescu cu proiectul unei hotărâri a Consiliului de 
Miniştri pentru reglementarea curierului diplomatic, pe care Decretul 363 îl subordonase DIE. «Ca să 
semnez HCM-ul trebuie sa văd Decretul 363» a condiţionat Mănescu. Doicaru, care îi detesta îngâmfarea 
şi vroia să-i plătească poliţe vechi, i-a sugerat să ceară aprobarea lui Ceauşescu. Eram lângă Doicaru şi 1-
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În ceea ce priveşte cadrele Direcţiei, trebuie menţionat deficitul de personal 
calificat cu care s-a confruntat DIE încă de la începutul înfiinţării sale. Pentru a 
rezolva această criză, MAI a înfiinţat încă din anii 1 955-1956 zece birouri regionale 
(în cadrul direcţiilor regionale de securitate şi, ulterior, în cadrul fiecărui inspectorat 
judeţean) a căror principală sarcină era selecţia persoanelor cu aptitudini pentru munca 
de informaţii externe. În context, folosim acest prilej pentru a lămuri un aspect 
considerat incert, este vorba despre data la care Ion Mihai Pacepa a fost mutat în 
aparatul exterior al M.A.I. Datorită informaţiilor de arhivă disponibile astăzi putem da 

am auzit pe Ceauşescu ţipând ca apucat prin telefonul scurt: «C-Cât îţi dă CIA ca să-i spui ce e în 
Decret?» Mănescu a semnat imediat HCM-ul, fără a mai întreba nimic. 
De ce aceasta grijă excesivă pentru a păstra secretul Decretului 363? [ . . .  ] Aici voi spune doar că 
Ceauşescu nu vroia să se afle că Decretul 363 a transformat spionajul României într-o armată personală, 
invizibilă restului conducerii de partid şi de stat, ale cărei sarcini principale au fost exportarea cultului său 
în Occident şi furtul de valută necesară înfăptuirii planurilor sale megalomanice. 
Ceauşescu nu vroia, de asemenea, să se ştie că Decretul 363 a împuternicit DIE să dea grad militar 
oricărui salariat, indiferent de funcţie, din sistemul Ministerului de Externe şi al Comerţului Exterior, din 
Ministerul Turismului şi ONT, din Ministerul Construcţiilor si Arcom, din Departamentul Cultelor, 
Consiliul Naţional pentru Ştiinţă si Tehnologie, precum şi din orice altă instituţie de stat sau cooperatistă 
ce desfăşura activităţi în străinătate. 
Ceauşescu nu vroia să se ştie nici că Decretul dădea dreptul DIE să plătească acestor ofiţeri deplin 
conspiraţi salarii secrete, în lei şi valută, peste cele primite oficial de la instituţia în care lucrau, şi să îi 
folosească atât în interiorul ţării, cât şi în străinătate. 
Curând, ofiţerii deplin conspiraţi ai DIE au împânzit toate eşaloanele Ministerului de Externe. Primul 
adjunct al ministrului, Cornel Pacoste, era colonel deplin conspirat al DIE pe care Ceauşescu vroia să-I 
facă prim-ministru (în 1 989 devenise deja vice-premier). Adjunctul ministrului, Petre Burlacu, era de 
asemenea colonel deplin conspirat. Şeful Direcţiei consulare, Dumitru Bădescu, şeful serviciului curieri 
diplomatici, Anghel Ionescu, şi adjunctul său, Petre Săndulescu, erau alţi trei colonei deplin conspiraţi. 
Mulţi din şefii direcţiilor de spaţii geografice deveniseră de asemenea ofiţeri deplin conspiraţi. Tot aşa au 
fost majoritatea ambasadorilor din principalele ţări NATO. La doar câteva zile după ce am primit azil 
politic în SUA, presa occidentală a anunţat că Ceauşescu a înlocuit 22 de ambasadori - ale căror state de 
salarii ca ofiţeri deplin conspiraţi erau semnate de mine. 
Cu riscul de a mă repeta, dau cuvântul lui Ion Gheorghe Maurer, care nu s-a sfiit să ironizeze, în stilul 
său, această armată invizibilă a lui Ceauşescu. «Ştiţi ce-o să se întâmple dacă puneţi căcat pe umerii 
fiecărui ofiţer conspirat pe care-I aveţi în clădirea asta?» m-a întrebat Maurer în timpul unei convocări a 
salariaţilor din sistemul comerţului exterior care a avut loc în ianuarie 1 974 la sediul ministerului. «Până 
şi acoperişul şandramalei o să miroase a latrină!>>. 
Maurer a avut dreptate. În 1 974, DIE avea deja 560 de ofiţeri deplin conspiraţi în sistemul comerţului 
exterior (minister şi întreprinderi de import-export). Colonel Nicolae Nicolae, ministru secretar de stat, 
colonel Constantin Stanciu, ministru adjunct, colonel Constantin Olcescu, directorul general al Vămilor şi 
general Nicolae Raceu, directorul de personal al MCE, sunt doar câteva nume din această armată 
conspirată a DIE. Celelalte ministere economice majore, Consiliul Naţional pentru Ştiinţă şi Tehnologie, 
Camera de Comerţ şi Departamentul Cultelor erau, de asemenea, pline ochi cu ofiţeri deplin conspiraţi ai 
DIE. Aceasta armată de ofiţeri deplini conspiraţi era remunerată de DIE cu dolari cash, cu salarii 
suplimentare în lei depuse pe CEC-uri secrete, cu posturi în ţări vestice şi cu promovări în funcţii. Era 
natural şi omenesc ca membrii ei să acorde prioritate sarcinilor primite de la DIE. Iar sarcina DIE era 
furtul. Toţi furau pentru DIE, deoarece numai aşa îşi puteau menţine posturi le privilegiate şi salariile 
suplimentare. În puţinele cazuri când asemenea funcţionari au neglijat intenţionat sarcinile primite de la 
DIE, ei au fost schimbaţi din posturi. Erau destui români care abia aşteptau să aibă privilegiul de a lucra 
în Occident sau de a face măcar călătorii periodice în străinătate". (Vezi "Ziua", nr. 389 1 ,  miercuri, 28 
martie 2007). 
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ca sigură data de 1 ianuarie 1956 pentru mutarea sa din cadrul Direcţiei a IV -a 
Contrasabotaj unde conducea un serviciu 15 

La mijlocul anilor '50, Direcţia era prevăzută cu un număr total de 400 
posturi, din care 343 ofiţeri, 1 7  sergenti şi 40 angajaţi civili 16• Datorită faptului că în 
vara anului 1 956 are loc o consistentă restructurare a întregului aparat al Securităţii, 
unele documente menţionează existenţa unui efectiv real de 265 angajaţi, din care 
peste 200 erau ofiţeri 17 Numărul acestora a crescut exponenţial după 1 960, când 
relaţiile externe ale României au cunoscut o extindere fără precedent, maximul de 
efectiv atins în anii '70 fiind de cea 2.000 de oameni. 

Problema cadrelor nu se rezuma însă doar la aspectul numeric, pregătirea 
profesională şi gradul redus de cultură al ofiţerilor fiind obstacole de netrecut în 
activitatea de informaţii externe. Dacă ţinem cont de faptul că mai bine de jumătate 
din ofiţeri, la mijlocul anilor '50, aveau doar studii elementare şi mi cunoşteau nici o 
limbă străină, avem dimensiunea nivelului de pregătire şi calificare a personalului 
DIE. Sunt cunoscute cazuri când ofiţeri români din rezidente aflate la Londra sau Paris 
nu reuşeau, ani la rând, să recruteze vreun agent, iar lucrul cu agentura pe care o 
preluaseră de la alţi colegi era defectuos de aşa manieră încât o bună parte din 
informatori refuzau să mai colaboreze. Erau de asemenea ofiţeri care pierduseră 
materiale informative, recrutaseră agenţi provocatori sau primiseră cadouri valoroase 
din partea unor persoane suspecte 1 8  

"Marea epurare" cum este numită de Cristian Troncotă schimbarea politicii de 
cadre a conducerii PMR în legătură cu Securitatea, a avut consecinţe importante şi în 
compoziţia personalului din cadrul DIE 19 Începută în 1 960, sub auspiciile Secţiei CC 
al PMR de Control şi Îndrumare a M.A.I., această "epurare" a avut în vedere, 
îndeosebi, trecerea în rezervă a ofiţerilor de naţionalitate ruso-ucraineană, evreiască şi 
a celor căsătoriţi cu rusoaice. Au fost disponibilizate însă şi o bună parte din cadrele 
slab pregătite din punct de vedere profesional dar şi intelectual. Deşi intenţia 
mărturisită oficial era aceea a "îmbunătăţirii" componenţei naţionale a întregului 
aparat de stat, conducerea PMR avea totuşi în vizor o creştere a calităţii activităţii 
depuse de Securitate. 

Pentru un nivel ridicat al pregătirii profesionale a ofiţerilor de securitate, dar şi 
pentru a se preveni repetarea abuzurilor din anii '50, au fost date o serie de ordine 
interne care prevedeau obligativitatea absolvirii liceului de către toate cadrele şi 
înscrierea acestora în învăţământul superior, precum şi participarea la cursuri de limbi 
străine de circulaţie internaţională. În acest sens a fost înfiinţată încă din 1 968 o şcoală 
de pregătire şi perfecţionare a ofiţerilor cunoscători de limbi străine, ai cărei cursanţi 

15 lată conţinutul adresei prin care se decidea această mutare: "Prin ordinul Şefului Direcţiei Cadre nr. 
1 27/1 ianuarie 1 956, căpitan Pacepa Mihai, Şef Serviciu la Direcţia a IV-a M.A.I. se mută în interes de 
serviciu în Aparatul Exterior al M.A.I." (vezi A.M.I., fond D.M.R.U., inventar nr. 7363, dosar nr. 2, f. 
1 04). 
1 6  Idem, inventar nr. 7364, dosar nr. 1 O, f. 190. 
1 7  Ibidem, f. 254. 
1 8  F1orian Banu, loc. cit., p. 49. 
19 Cristian Troncotă, op. cit. , p. 22. 
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urmau să fie ofiţeri din aparatul central şi local al Securităţii, care prin specificul 
activităţii aveau nevoie de cunoaşterea unei limbi străine. 

A fost înfiinţată la Bran, în judeţul Braşov, o nouă Şcoală de securitate pentru 
reciclarea cadrelor de comandă, cu rolul clar stabilit de a ridica nivelul de pregătire al 
ofiţerilor din conducerea MAI. 

Dar cea mai importantă cale de îmbunătăţire calitativă a compoziţiei cadrelor 
a fost recrutarea "direct din producţie" sau de pe băncile facultăţilor a absolvenţilor cu 
studii superioare, ingineri, jurişti, sociologi, economişti şi profesori, toţi fiind vârfuri 
de promoţii, buni cunoscători ai domeniului lor de activitate şi cunoscători de limbi 
străine. Sigur, dosarul de securitate trebuia să fie "curat" însă prin sistemul cunoscut 
de pile, relaţii şi cunoştinţe, existau posibilităţi de a fi evitat şi acest din urmă obstacol.  

Impactul acestei măsuri este vizibil dacă luăm în considerare că numai în anul 
1 969, în Departamentul Securităţii Statului, au fost angajaţi peste 2000 de tineri 
intelectuali cu specializări în diverse domenii. Mulţi dintre ei erau atraşi de noua 
meserie din mai multe motive: un salariu sensibil mai bun decât cel din viaţa civilă, 
posibilitatea de a călători în străinătate şi, pentru ingineri, chiar de a se realiza ca buni 
profesionişti, având un contact direct cu ultimele tehnologii din Vest. Cu toţii aveau 
însă nevoie de o pregătire "de specialitate" şi ca urmare s-au luat măsuri pentru o bună 
instruire a acestor în concordanţă cu misiunile şi atribuţiile pe care le aveau unităţile 
de securitate din care făceau parte20 

DGIE dispunea de o şcoală proprie pentru formarea cadrelor, subordonată 
Direcţiei Personal - pregătire, care era condusă de Nicolae Călin, fratele lui Nicolae 
Ceauşescu. Aflată la sud de Brăneşti, pe partea stângă a şoselei Bucureşti-Călăraşi, 
şcoala era alcătuită din cinci compartimente, fiecare dispus într-o clădire separată. 
Studenţii (proaspeţi absolvenţi de liceu) începeau pregătirea cu un ciclu de trei ani în 
domeniul securităţii, cu accent pe contraspionaj şi contrasabotaj . Apoi, fiecare dintre 
studenţi urma unul din cele şase cursuri de specializare, în domeniul în care dovedea 
aptitudini. După absolvire, cei mai mulţi erau păstraţi în structurile centrale ale DGIE, 
foarte puţini fiind trimişi în exterior. Pentru străinătate erau preferaţi, aşa cum am 
arătat mai sus, absolvenţii facultăţilor civile, îndeosebi inginerii, care, înainte de 
plecare în misiune, nu frecventau un curs regulat ci erau obligaţi să parcurgă cât mai 
mult din literatura de specialitate2 1 

Schimbările din politica de personal s-au reflectat puternic în evoluţia DIE, 
mai ales după 196522, când sub conducerea lui Nicolae Ceauşescu, regimul a continuat 
să-şi consolideze în plan extern propria imagine, nu numai prin revenirea Ia valorile 

20 Ibidem, p. 43 . 
21 Mihai Pelin, op. cit., p. 389. 
22 În ziarul "Ziua" (nr. 389 1 ,  miercuri, 28 martie 2007) acelaşi Ion Mihai Pacepa menţiona: "Majoritatea 
ofiţerilor operativi ai DIE au avut dublă identitate. ConfeCţionarea de către DIE a documentelor fictive 
necesare legalizării acestor identităţi contravenea însă legilor în vigoare, potrivit cărora buletinele de 
identitate trebuiau emise de Militie, cărţile de muncă de Ministerul Muncii, şi carnetele de partid de 
organe PCR. Această ilegalitate a fost eliminată în 1 973, când instrucţiunile de funcţionare şi organizare 
ale DIE au fost înlocuite de Decretul 73 [363/23 .06.73], care i-a dat dreptul, printre altele, să aibă ofiţeri 
deplin conspiraţi, să creeze duble identităţi, şi să confecţioneze acte de identitate fictive" 
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naţionale, ci şi printr-o reorientare a spionajului românesc spre domeniul economic şi 
promovarea intereselor politice tradiţionale ale statului român. 

A vând în vedere aceste realităţi nu putem să nu ne întrebăm de ce în spionajul 
românesc a existat un număr atât de mare ofiţeri care au preferat să rămână în ţările 
unde au lucrat sau să "defecteze" în Occident? 

Trebuie spus că acest fenomen a fost abordat de cercetători ai serviciilor 
secrete, doi autori francezi, Geoffrey D'Aumale şi Jean Pierre Fourre, identificând 
două categorii de "transfugi"23: trans.fugi exteriori care îşi părăsesc ţara sau îşi 
abandonează misiunea din motive politice, ideologice, economice sau profesionale 
trecând astfel la inamic şi trans.fugii interiori (sau activi) care deşi rămân în ţara de 
origine, lucrează pentru un serviciu de informaţii străin. 

În prima categorie, cea a defectorilor-transfugi externi, îi putem încadra (în 
deplin acord cu abordarea istoricului Cristian Troncotă), în cazul românesc, pe toţi 
ofiţerii de securitate aflaţi la post în străinătate şi care au refuzat revenirea în ţară, 
solicitând azil politic. Explicaţiile oferite de istoriografie pentru gestul acestora sunt în 
principal două: o parte dintre aceşti ofiţeri erau dirijaţi de serviciile secrete sovietice 
pentru a se infiltra în Occident (de aici şi constatarea unora că, din perspectiva 
blocului socialist, din care România era parte integrantă, aceştia nu erau totuşi 
trădători) iar ceilalţi procedau la această alegere datorită unor nemulţumiri proprii, de 
ordin profesional, economic sau politic. 

Cea mai mare parte a acestora au fost adunaţi, ulterior, în anii '80, de către 
serviciile americane de informaţii într-un organism informativ intitulat "Trust 
Organization" al cărui scop explicit a fost acela de a susţine mişcarea de dizidenţă din 
Europa de Est şi de a submina astfel regimurile aflate sub oblăduirea Moscovei24• 

Arhivele Securităţii ne dezvăluie profilul moral şi profesional al unora dintre 
aceste personaje şi, pentru că nimic nu redă mai fidel aceste portrete decât 
documentele epocii, am considerat că publicarea lor, fără intervenţia noastră în text, 
este corectă şi utilă. 

Menţionăm doar că nota raport a Securităţii (pe care o publicăm în 
continuare), face parte din ancheta desfăşurată în cadrul fostei Direcţii Generale de 
Informaţii Externe, pornită în urma defectării generalului Ion Mihai Pacepa (adjunct al 
şefului acestei direcţii) la 28 iulie 1 978. După doi ani de cercetări ( 1 978- 1 980) asupra 
contextului în care a avut loc defecţiunea lui Ion Mihai Pacepa, ancheta a fost oprită 
brusc, fără a se lua măsuri împotriva unor înalţi demnitari ai regimului care fuseseră 
mituiţi, la propriu, de către fostul şef al D.G.I.E. sau de către subordonaţii acestuia 
care se aflau la post în străinătate. 

Nota de plată au achitat-o ofiţerii din D.G.I.E. care au fost în legătură sau au 
lucrat cu generalul Ion Mihai Pacepa, aceştia fiind rechemati în ţară şi încadrati pe la 
diverse întreprinderi, cu interdicţia de a mai pleca în exterior sau de a avea legături cu 
străinii. 

Ministerul de Interne 

23 Apud Cristian Troncotă, op. cit. , p. 1 22. 
24 Ibidem, p. 1 24. 
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privind analiza situaţiei unor foşti ofiţeri din UM - 0920 care au trădat în timp 
ce se aflau în misiune în exterior 

În perioada 1959-1976 au dezertat din misiune trecând de partea 
duşmanului, trei ofiJeri superiori, cinci ofiJeri inferiori şi un subofiJer; dintre 
aceştia trei erau ofiţeri deplin conspirati. 

Analizând situaţia acestor trădători, raportăm următoarele: 
1.  Mandache D. Gheorghe, fost căpitan de securitate ş i  lucrător operativ în 

cadrul Dir. Germania. A dezertat în RF Germania la 1 3  martie 1 959, în timp ce se afla 
în misiune pe linia Brigăzii "U". 

Este născut la 1 3  feb. 1 933,  în corn. Păltiniş - Botoşani, de profesie muncitor 
strungar. În ţară a fost căsătorit şi avea un copil. 

În anul 195 1 ,  a fost încadrat în Ministerul de Interne cu gradul de plutonier, 
iar în 1 952 a fost avansat sublocotenent. 

În anul 1 953, a fost mutat în DGIE unde a lucrat până în 1 956 când a fost 
trimis la cursul de specializare de 2 ani din URSS. 

Întorcându-se din URSS în anul 1 958, a fost recomandat de consilierul 
sovietic ca un om capabil, bine pregătit şi cu aptitudini pentru munca nelegală. Acelaşi 
consilier a dat indicaţii să nu fie ţinut mult în ţară, să i se facă o scurtă pregătire de 1 -2 
luni, în care timp să i se întocmească o biografie legendă temporară valabilă numai 
pentru ROG şi trimis în această ţară, pentru a-şi perfecţiona cunoştinţele de limbă 
germană, a însuşi obiceiurile, "modul de viaţă" şi comportare al germanilor, apoi să fie 
trimis în misiune în RFG cu altă biografie legendă. 

Dându-se curs indicaţiilor primite, la 28 aug. 1 958 Mandache Gh. a fost trimis 
în ROG, pe situaţia le gen dată având numele de Rudolf Bauman. 

Întreaga acţiune de legalizare, pregătire şi acoperire, s-a făcut în colaborare cu 
organele de securitate ale ROG, care au cunoscut combinaţia preconizată de noi în 
cazul Mandache Gh. 

La 13 martie 1 959, organele ROG ne-au informat că Mandache Gh. împreună 
cu logodnica sa Bruntsch Kathe, cetăţeană ROG, au dispărut trecând în RFG, unde s­
au predat Serviciului de contrainformaţii, trădând misiunea şi adevărata lor biografie. 

Mandache Gh. nu a fost condamnat deoarece s-a considerat, la timpul 
respectiv, că va putea fi adus în ţară, unde să fie judecat şi condamnat. Nereuşindu-se 
aducerea lui, fapta lui a suferit intervenţia prescripţiei şi a decretului de graţiere. 

25 A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar nr. 3447, voi. 36, f. 347-365. 
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În anul 1 973, pe baza unor date sumare despre caz, sursa externă "Haer" a 
indicativului ,,L.C." (valută) a stabilit că Mandache Gh. trăieşte sub numele de 
Bruchner Rudolfîn RFG, oraşul Neuss. 

Pe baza acestor noi date s-a deplasat în RFG, generalul mr. Tănăsescu Ion, 
care împreună cu col. Olaru Petre din cadrul lectoratului [rezidenţei româneşti în 
RFG], au întreprins investigaţii, identificându-1 şi fotografiindu-1 pe trădător26• 

Ulterior printr-o sursă a Brigăzii "U", care lucrează la aceeaşi întreprindere cu 
Mandache Gh., s-a realizat un studiu complet asupra lui. Prin această sursă îl avem pe 
trădător sub control, ultimul raport primit de la sursa "U" este din martie 1 978. 

Cunoaştem în prezent următoarele date mai importante despre Mandache Gh. 
Domiciliul, numărul de telefon - înregistrat pe numele soţiei; schiţa 

locuinţei şi a împrejurimilor; 
Locul de muncă, programul de lucru, funcţia ce o ocupă, numărul de 

telefon de la serviciu şi relaţiile ce le are în instituţie; 
Locurile şi localurile frecventate; 
Traseul parcurs de acasă la serviciu şi mijloacele de transport folosite; 
Date despre soţie şi cei doi copii; 
Fotografii recente ale trădătorului. 

Din analiza cazului rezultă că selecţionarea şi pregătirea lui Mandache Gh. ca 
lucrător nelegal s-a făcut la indicaţia expresă a consilierului sovietic trăgându-se 
concluzia că Mandache Gh. a fost bine cunoscut şi instruit în timpul şcolii de organele 
sovietice pentru a primi o astfel de misiune. 

Afirmăm cele de mai sus, bazându-ne pe următoarele argumente: 
La un an după dezertare, Mandache Gh. a trimis la o adresă din RDG şi la 

domiciliul din ţară al părinţilor col. Tereş Ştefan, câteva scrisori adresate organului 
nostru, prin care îşi cerea iertare pentru fapta sa cerând întâlnire pentru a se clarifica 
faţă de noi. La timpul respectiv cererile sale au fost respinse, iar consilierii sovietici de 
pe lângă serviciul nostru şi organele RDG nu au acordat nici un fel de sprijin în 
soluţionarea cazului. 

De la dezertarea lui şi până în prezent nu au avut loc provocări ale 
organelor de contrainformaţii duşmane în care să fi fost amestecat Mandache Gh. deşi 
în cei peste 1 9  ani ce au trecut de la dezertarea lui au funcţionat în RFG şi alte ţări, 
mai multe cadre ale organului nostru cunoscute de către Mandache, atât din perioada 
cât a lucrat în ţară cât şi din şcoala urmată în URSS. 

Deşi încă din anul 1 960, Mandache Gh. a comunicat numele sub care trăia 
în RFG, iar oraşul în care domicilia ne era cunoscut din scrisorile soţiei sale trimise la 

26 Terminologia specifică spionajului românesc din această perioadă avea la bază denumiri codificate 
pentru fiecare sector de activitate, ţară, regiune şi funcţie. Astfel sediul central al DIE era botezat 
universitate, ofiţerii DIE erau cercetători, care la rândul lor lucrau în tipografii (ambasadele române) 
conduse de un tipograf şef (ambasadorul). Rezidenţa purta titlul de lectorat condus de un lector, iar toţi 
ofiţerii DIE aveau pseudonime. Fiecare ţară sau capitală importantă avea un nume codificat: SUA -

"Galaxia", Washington - "Vidra", Austria - "Viişoara", RFG - ,,Kogălniceanu", Brazilia - "Bârsa", 
Atena - "Albeni", Roma - "Radna", Santiago - "Şendreni", Ottawa - "Otopeni", Cairo - "Ciceu" etc. 
Instituţii precum CIA avea indicativul CS 1 ,  iar Departamentul de Stat al SUA era botezat "Yowa". 
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părinţii ei din RDG, timp de 1 3  ani nu s-au luat în consideraţie comunicările 
respective, luându-se cu totul alte măsuri pentru depistarea sa. 

Identificarea făcută de "Haer" în decembrie 1 973 nu a fost altceva decât o 
confirmare a datelor pe care le deţineam încă din 1 960. 

Nu am stabilit nici un fel de alte acţiuni duşmănoase ale lui Mandache Gh., 
împotriva ţării noastre. 

Raportăm că pe baza datelor acumulate, în decembrie 1 974, s-a iniţiat de către 
generalul mr. Tănăsescu Ioan aducerea în ţară a lui Mandache Gh. 

Când toată această acţiune era deja pregătită din punct de vedere organizatoric 
şi tehnica-operativ, din ordin superior echipa "Dinu" - "Vârtej" - cetăţeni italieni -
care trebuia să-I aducă în ţară pe Mandache Gh. a fost retrasă şi dirijată spre Viena cu 
ordinul de a acţiona pentru recuperarea fugarului Tisan Axente, acţiune care a eşuat. 

În acest caz propunem să se aprobe următoarele măsuri: 
Aducerea în ţară a lui Mandache Gh., folosind în acest sens o echipă formată 

din ofiţeri de securitate, special pregătiţi şi trimişi în acţiune cu documente şi biografii 
străine. 

2. Mihai 1. Atanasie, fost It. maj.  de securitate pe linia Brigăzii "U". A 
dezertat în Franţa la LXI. 1 969. 

Este născut la 3 .1X. 1 932 în Buzău, de profesie inginer hidrotehnic. La 
3 l .XII. 1 96 1  a fost încadrat în Ministerul de Interne cu gradul de It. maj.  După ce a fost 
pregătit şi legendat ca cetăţean francez, la 5 .IX . 1964 a fost trimis în misiune la Paris­
Franţa. 

La 1 .XI. 1 969 presa franceză a publicat date cu privire la arestarea lui Mihai 
Atanasie lăsând să se înţeleagă că aceasta a avut loc ca urmare a trădării lui Iacob 
Ioan, fost funcţionar internaţional la UNESCO-Paris. 

În timpul anchetei Mihai Atanasie a trădat organelor franceze, adevărata sa 
identitate, calitatea de ofiţer de securitate şi misiunea ce-i fusese încredinţată la 
plecarea din ţară. După eliberarea din detenţie, organele franceze I-au luat sub 
protecţie, acordându-i ajutor material, locuinţă, loc de muncă şi cetăţenie franceză. 

Pentru crima de înaltă trădare comisă, Tribunalul militar al R.S. România, prin 
sentinţa nr. 346 din 22.09. 1 970, l-a condamnat la moarte. 

În urma măsurilor informativ-operative întreprinse s-au stabilit următoarele 
date despre trădătorul Mihai Atanasie: 

Este căsătorit cu o cetăţeană franceză şi are un copil. 
Locul de muncă din Paris 
Domiciliul pe care-I are la 30 km de Paris şi traseul folosit cu regularitate 

între serviciu şi domiciliu. 
Programul de lucru şi unele locuri frecventate în afara orelor de program. 
Marca şi numărul de înmatriculare al automobilului personal. 

Se află sub controlul nostru printr-o sursă externă care 1-a identificat şi studiat. 
Prin această sursă dispunem de posibilitatea executării sentinţei. 

http://www.cimec.ro  /  http://www.muzeuvaslui.ro 



ACTA MOLDAVIAE MERIDIONALIS, XXXI I I ,  2012 476 

Analizând acest caz se constată faptul că selecţionarea şi pregătirea lui au fost 
necorespunzătoare, el neavând calităţile şi aptitudinile necesare unui ofiţer nelegal. 

Cu toate că în perioada pregătirii sale Mihai Atanasie a dovedit trăsături de 
caracter negative (îngâmfare, comoditate, insuficientă hotărâre şi voinţă, slab spirit 
critic etc.) care-I făceau necorespunzător pentru o astfel de muncă, totuşi a fost trimis 
în misiune externă. 

La scurt timp după stabilirea sa în Franţa a cerut să fie retras din misiune. 
Aceste cereri insistente ale lui Mihai Atanasie au continuat până în iulie 1966, când 
comunicându-i-se aprobarea de venire în ţară, acesta a refuzat, arătând că "preferă să 
rămână singur". 

Menţionăm că în perioada 1 966- 1 969 s-au efectuat mai multe contacte 
personale cu acesta la Paris şi Bruxelles, încercându-se, fără succes determinarea lui 
de veni în ţară. 

Raportăm că din studiu şi analiza faptelor petrecute în cazul trădătorului se 
poate trage şi următoarea concluzie: 

Mihai Atanasie cu o pregătire slabă contrainformativă şi cu trăsături de 
caracter negative a fost depistat cu uşurinţă de organele franceze; contactat încă din 
1967 când s-au făcut verificări şi la adresa din ţară, unde el a locuit pe identitatea 
reală. Este posibil ca trădătorul să fi dezertat la duşman încă din anul 1 966, când a 
refuzat să mai vină în ţară, iar organele franceze s-au folosit de trădarea lui Iacob Ion 
pentru a oficializa şi a face publică şi trădarea lui Mihai Atanasie. 

3. Iacob Gh. Ioan, fost It. colonel de securitate, lucrător operativ în cadrul 
biroului Franţa. A dezertat în Franţa, la 25 iulie 1 969, în timp ce se afla în misiune pe 
linie V- 1 27, împreună cu soţia şi copilul său. 

Este născut la 1 3  mai 1 93 1 în corn. Băiţa-Bihor. Provine dintr-o fami lie de 
muncitori, iar el este de profesie laborant oţelar. 

La 1 iunie 1 95 1 a fost încadrat în Ministerul de Interne cu gradul de 
sublocotenent şi repartizat la Timişoara. 

În perioada anilor 1 954- 1 955 a urmat un curs de specializare, pe linie de 
securitate, în URSS. Întors de la acest curs a fost numit ajutor şef serviciu iar în anul 
1959 a fost promovat ca şef al fostului raion de securitate Arad. 

La 1 .11. 1 960 a fost încadrat în DGIE iar în mai 196 1  a fost trimis în misiune la 
Iectoratu1 din Paris, unde a lucrat sub acoperire de diplomat la ambasadă, iar mai 
târziu ca funcţionar internaţional în cadrul UNESCO. 

În general, o bună perioadă de timp, aproximativ până la sfârşitul anului 1967, 
Iacob Ioan s-a preocupat de rezolvarea unor sarcini profesionale, obţinând şi unele 
rezultate concrete pentru care a fost decorat, premiat şi avansat la gradul de It. col. 
înainte de termen. De la sfârşitul anului 1 967 până în iulie 1 969 aportul lui Iacob Ioan, 
în activitatea profesională a fost foarte scăzut, aproape inexistent. 

27 Deşi nu sunt încă documente care să ne ofere explicit care erau atribuţiile în acest domeniu ale ofiţerilor 
DGIE, cu o anumită rezervă, putem susţine că este de fapt vorba despre activitatea Direcţia a V-a care se 
ocupa cu obţinerea de informaţii tehnico-ştiinţifice. 

http://www.cimec.ro  /  http://www.muzeuvaslui.ro 



ACTA MOLDAVIAE MERIDIONALIS, XXXII I ,  2012  477 

După numirea lui Iacob Ioan la UNESCO, fiind salarizat cu mult peste nivelul 
chiar al ambasadorului a început să manifeste o atitudine de subapreciere a celorlalţi 
diplomaţi dând dovadă de îngâmfare şi grandomanie. Dacă de la început era în relaţii 
foarte bune - profesionale şi de familie - cu g-rai mr. Caraman Mihai, şeful 
lectoratului, ulterior s-au certat, ajungând să se urască şi să se suspicioneze reciproc. 

Într-o astfel de atmosferă viciată, de neînţelegere între lector şi ajutorul său, a 
fost posibil, după părerea noastră, ca organele franceze să acţioneze la atragerea la 
colaborare a lui Iacob Ioan, folosindu-se de nemulţumirile sale, trăsăturile negative de 
caracter şi slabul simţ contrainfonnativ de care dădea dovadă. Sunt indicii certe că în 
timp ce lucra la UNESCO şi nemaifiind sub controlul colectivului din cadrul 
ambasadei, serviciile de infonnaţii duşmane I-au studiat cu uşurinţă şi au reuşit să-i 
plaseze o femeie (funcţionară UNESCO - cetăţeană engleză de origine americană) 
prin care I-au studiat, exploatat în orb şi apoi recrutat. 

În august 1968 a avut loc căderea unui agent de mare valoare aflat în legătura 
g-rai mr. Caraman Mihai. Toate concluziile conduc la faptul că acesta a fost trădat de 
către Iacob Ioan pentru a-l compromite pe g-rai mr. Caraman Mihai şi a-i lua el locul 
în calitate de lector. 

În legătură cu acest agent, care a adus servicii deosebite statului nostru, prin 
infonnaţiile furnizate din NA TO, trebuie menţionat că nu s-a întreprins aproape nimic 
pentru scoaterea lui din închisorile turceşti, unde are de ispăşit o pedeapsă de 20 de ani 
închisoare. 

Nereuşind să-şi realizeze planul de compromitere a lectorului şi fiind presat de 
tennenul stabilit pentru analiză în ţară, de unde datorită lipsei de rezultate nu mai avea 
certitudinea că se va mai întoarce la post, la 25 iulie 1 969, împreună cu familia a 
dezertat, cerând azil politic în SUA. 

Presa franceză şi cea din majoritatea ţărilor capitaliste au declanşat o 
campanie calomnioasă la adresa ţării noastre, ca unnare a declaraţiilor făcute de Iacob 
după trădare, trădătorul a furnizat organelor franceze şi americane, infonnaţii pe baza 
cărora s-au făcut numeroase arestări şi astfel a căzut o întreagă reţea valoroasă 
condusă de g-rai mr. Caraman Mihai. 

La 6 mai 1974 s-a obţinut prima infonnaţie că Iacob Ioan a fost admis în SUA 
în anul 1 969, dându-i-se dreptul să rămână în continuare în această ţară. Pornind de la 
această infonnaţie sursa externă "Bone" a obţinut documentul Comitetului Juridic cu 
privire la acordarea cetăţeniei americane lui Iacob Ioan. Ulterior s-au obţinut şi alte 
documente originale din care rezulta cu certitudine că Iacob Ioan se află în SUA 
aducând servicii deosebite acestei ţări. 

Prin măsurile infonnativ-operative întreprinse de către noi s-a reuşit până în 
prezent să se stabilească unnătoarele despre trădător: 

Numele americanizat sub care trăieşte. 
Domiciliul său din oraşul San Rafael - California (SUA) 
Numărul de telefon de la domiciliu 
Fotografiile domiciliului său 
Averea mobilă şi imobilă. 
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La indicaţia organelor de informaţii americane foloseşte alte adrese pentru 
corespondenţa cu rudele din ţară. 

Pentru crima de înaltă trădare Iacob Ion a fost condamnat la moarte prin 
sentinţa Tribunalului Militar nr. 346 din 22.09 . 1970. 

Raportăm că la 24.X. I974, g-rai mr. Tănăsescu Ion a întocmit o notă raport în 
care arăta numele americanizat sub care trăieşte Iacob Ioan şi adresa sa exactă din 
SUA. În aceeaşi notă se cerea aprobarea trimiterii în SUA a ofiţerilor Brigăzii "U" 

"Sturm-Daniela" din Austria pentru a efectua identificarea fizică a trădătorului şi a 
familiei sale. Nota-raport a fost aprobată, la data menţionată, de către Pacepa Mihai, 
însă nu s-a dat curs acţiunii. 

La începutul lunii ianuarie 1975, deci la aproximativ 70 zile de la întocmirea 
acestei note-raport, s-a prezentat la tov. Pungan Vasile, ambasadorul american la 
Bucureşti Barnes jr. arătând că autorităţile americane deţin informaţii că organele 
noastre intreprind măsuri pentru identificarea lui Iacob Ioan. El a solicitat, în numele 
bunelor relaţii dintre România şi SUA, ca aceste măsuri să fie sistate. 

La timpul respectiv s-au făcut verificări pentru a stabili cum au aflat organele 
americane despre intenţiile noastre în cazul trădătorului Iacob Ioan, însă nu s-a putut 
elucida cine a făcut deconspirarea sau trădarea acţiunilor noastre. 

Faţă de cele raportate în acest caz propunem să se aprobe pregătirea unei 
echipe de ofiţeri care să treacă la executarea sentinţei pe teritoriul SUA. 

4. Dumitrăchescu D. Constantin fost It. col. de securitate, şef de 
serviciu şi lector [şef rezidenţă] în India şi Israel. 

A dezertat la Tel-Aviv-Israel la 25.06 . 1972 în timp ce se afla în misiune pe 
linie V-2. 

Este născut la 12 august 1 925 în comuna Albeşti - Prahova. 
În perioada 1 940- 194 7 a fost muncitor mecanic la "Rafinăria româno­

americană" din Ploieşti. 
În anul 1 949 a fost încadrat în SSI iar în 195 1  i s-a acordat gradul de 

locotenent. 
În perioada 1 95 1 - 1 956 a lucrat în exterior la oficiul diplomatic din 

Washington, apoi timp de doi ani în cadrul misiunii permanente a ţării noastre din 
New-York. 

În anul 1 958  a fost retras de la post, iar în 1960 a fost trimis ca lector la New­
Delhi, India, unde a funcţionat până în anul 1 967. 

După o scurtă şedere în centrală, în anul 1 968, a fost trimis în calitate de lector 
Ia Tel-Aviv, unde a funcţionat până la data dezertării. 

Pentru refuzul înapoierii în ţară a fost condamnat la 7 ani închisoare prin 
sentinţa nr. 5 80 din 2 9. 09. 1 973, condamnare care în anul 1 97 6 a fost graţiată. 

Dumitrăchescu Constantin are în ţară părinţii, doi fraţi, soţia şi o fiică, o altă 
fiică a sa se află în Austria, unde a plecat legal în anul 1978. 

După dezertare, Dumitrăchescu Constantin a scris cinci scrisori pe care le-a 
expediat din Paris la adresa soţiei şi fiicei sale din Bucureşti una din aceste scrisori a 
fost adresată conducerii DGIE. 
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În această scrisoare Dumitrăchescu arată motivele care I-au determinat să 
dezerteze (subaprecierea activităţii sale, suspicionarea sa şi a familiei sale precum şi 
corupţia de care şi-a dat seama că există în centrală). 

De la primirea celor cinci scrisori expediate în perioada iulie-august 1972, alte 
informaţii despre existenţa lui Dumitrăchescu Constantin şi locul unde se află nu s-au 
obţinut. 

Cu toate că s-au tăcut demersuri oficiale pe lângă autorităţile israeliene 
acestea ne-au furnizat o serie de date care nu au corespuns realităţii cu scopul vădit de 
a ne dezinforma. 

Analizând trădarea lui Dumitrăchescu Constantin am ajuns la concluzia că 
aceasta s-a datorat următoarelor cauze: 

Ţinerea la post în exterior a lui Dumitrăchescu Constantin o perioadă de 
peste 1 9  ani în SUA, India şi Israel, a influenţat în mod negativ asupra caracterului şi a 
modului său de viaţă, rupându-se de realităţile din ţara noastră. 

Disensiunile care au existat între Dumitrăchescu Constantin ŞI 
reprezentanţii centralei pe diferite teme de muncă şi comportare a familiei sale. 

!moralitatea crescândă şi slăbirea simţului contrainformativ a lui 
Dumitrăchescu C-tin a dus la posibilitatea studierii şi recrutării sale de către serviciile 
de informaţii duşmane. 

Raportăm că Dumitrăchescu întreţinea relaţii intime cu diferite femei încă din 
India, acestea luând o amploare mai mare în Israel, unde frecventa marele hotel 

"Cheraton" din Tel-Aviv, împreună cu femei de moravuri uşoare şi elemente dubioase 
originare din România. Acest lucru a fost recunoscut însăşi de soţia sa. 

[ . . . ] 
La ultima analiză din 1 97 1  tăcută lui Dumitrăchescu Constantin în ţară i s-a 

adus la cunoştinţă comportarea imorală a fetelor sale, ceea ce l-a deranjat foarte mult 
şi aşa cum susţine el în scrisoarea sa acest lucru a fost determinant în decizia lui de 
dezertare. 

Din datele obţinute până în prezent se desprinde faptul că Centrala respectiv 
conducerea Diviziei din care tăcea parte cu toate că cunoştea o bună parte din abaterile 
trădătorului, disensiunile din familia sa, lipsa de rezultate în muncă, nu a luat măsuri la 
timp pentru curmarea acestora ci din contră le-au minimalizat fiind menţinut în 
exterior, în Israel. 

5. Răuţă C. Constantin fost It. maj .  de securitate, în funcţie de inginer 
principal la UM 0920/M - 50028• 

A dezertat la 24 noiembrie 1973 în SUA. 
Este născut la 6 noiembrie 1 943, în corn. Bărăbăuţ-Alba, de profesie inginer 

electronist. 
Până în anul 1 97 1  a funcţionat ca proiectant la IPROCHIM - Bucureşti şi apoi 

transferat la Direcţia organizare şi control din Ministerul Industriei Chimice, de unde a 

28 Indicativul DGIE (până în august 1 978) şi al serviciului tehnic care avea atribuţii în pregătirii şi 
asigurării cu materiale pentru operaţii de ascultare (T.O.), al fotografierii documentelor, scrisului simpatic 
etc. 
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fost selecţionat pentru a fi încadrat la UM 0920/M-500. În acest scop a fost obţinută 
aprobarea organelor de partid pentru atragerea lui la colaborare cu organele de 
Securitate, urmând ca încadrarea să aibă loc în raport de rezultatele obţinute şi a 
verificărilor efectuate prin mijloacele muncii de securitate. 

La 1 iunie 197 1 a fost chemat în cadrele active ale Ministerului de Interne cu 
gradul de It. maj. fiind repartizat la M-500 în calitate de şef problemă la 
compartimentul "Depistări, pază şi alarmare". 

În luna ianuarie 1 972, în baza propunerilor făcute de conducerea lui M-500, s­
a aprobat trimiterea sa la specializare în Italia cu o bursă ONUDI, pe care o obţinuse 
înainte de a fi chemat în cadrele active ale unităţii noastre. 

La 14  ian. 1972 a ajuns la Roma, iar la 24 ian. acelaşi an a mers în localitatea 
Brindisi unde timp de două zile - potrivit declaraţiilor sale - a stat la un hotel fără a se 
prezentat la firma unde fusese repartizat pe motiv că a fost bolnav. 

În ziua de 27 ianuarie 1 972 a fost contactat la hotel de doi poliţişti şi invitat la 
Chestura poliţiei din localitate pe motiv că nu avea autorizaţie de acces în această 
zonă. 

Ulterior s-a mai stabilit că Răuţă C-tin era în legătură cu o româncă Nichita 
Ioana Alexandra aflată la specializare în Italia, pe cont propriu, pe care a adus-o în 
sediul agenţiei economice a RSR deşi ştia că nu-i este permis. Nu mergea la 
întreprinderea la care fusese repartizat şi nu a raportat în ţară aceste probleme. 

La 40 de zile de la ajungerea lui Răuţă Constantin la Roma, şeful UM 0920 
aflându-se în Italia a analizat situaţia şi comportamentul lui stabilind că acesta nu 
respectase instructajul ce se făcuse în ţară, a ordonat chemarea imediată a lui Răuţă 
Constantin în ţară, unde să se ia toate măsurile de verificare prin sectorul "V.S.". 

Adus în ţară la 25 .02. 1972, Răuţă Constantin a fost anchetat în legătură cu 
abaterile săvârşite în Italia, anchetă care s-a efectuat pe bază de rapoarte. Verificarea 
lui s-a făcut printr-un mijloc simplu aflat în dotarea unităţii în care lucra şi care a 
funcţionat numai cinci zile, fără ca în perioada respectivă să se întreprindă vreo 
combinaţie informativ-operativă. 

Imediat după aducerea lui în ţară, ca urmare a celor întâmplate în Italia s-a 
ordonat scoaterea lui Răuţă Constantin din cadrele active ale lui UM 0920, lucru care 
s-a tergiversat fiind menţinut în continuare în acelaşi sector şi trimis după aceea în 
câteva rânduri în misiuni externe - Israel, Cipru, RSF Iugoslavia - deşi Răuţă 
Constantin manifesta o preocupare vădită pentru continuarea specializării în 
străinătate, făcând chiar raport în acest sens. 

La 24 noiembrie 1 973 a fost trimis în misiune în cadrul unei grupe care avea 
sarcina să efectueze control T.O. şi revizie tehnică a aparaturii din dotarea lectoratelor 
Washington şi New-York. 

Ajuns la New-York în timp ce se afla pe aeroport aşteptând avionul pentru 
Washington, Răuţă Constantin a dezertat la duşman luând cu el o servietă cu scule şi 
aparatură şi un plic cu corespondenţă diplomatică. 

La 26 noiembrie 1 973, organele americane din New-York ne-au informat că 
Răuţă Constantin a luat hotărârea de a rămâne în SUA, restituindu-ne plicul diplomatic 
cu menţiunea că nu a fost violat. 
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Prin sentinţa Tribunalului Militar nr. 1 33  din 2 septembrie 1974 Răuţă 
Constantin a fost condamnat la moarte şi confiscarea totală a averii. 

În ţară trădătorul are pe mama sa, două surori, un frate, soţia şi un copil. 
Răuţă Constantin nu posedă cetăţenia americană, având statut de refugiat 

politic. 
Imediat după dezertare Răuţă Constantin a stat ascuns la diferite adrese, după 

care a început să facă presiuni şi demonstraţii protestatare cerând să i se dea drumul 
soţiei şi copilului său să plece în SUA29 

Prin sursa externă "Felix" s-a făcut un studiu în SUA asupra acestui caz 
stabilindu-se: domiciliul; locul de muncă; traseul pe care îl urmează de acasă la 
serviciu şi invers; schiţa imobilului şi modul de pătrundere. 

Având toate aceste date s-a organizat acţiunea de executare a sentinţei prin 
lichidarea trădătorului, lăsându-se impresia că a fost jefuit. 

Chiar în timpul desfăşurării acestei acţiuni s-a primit ordin să i se comunice 
lui "Felix" stoparea acţiunii de lichidare. 

Cu toate măsurile luate pe lângă soţia trădătorului, aceasta fiind încurajată de 
Răuţă Constantin şi membrii ambasadei americane la Bucureşti, se manifestă 
duşmănos şi cere insistent să i se aprobe plecarea definitivă în SUA. 

Pentru scoaterea soţiei trădătorului din ţară s-au făcut intervenţii la toate 
nivelele, ultima fiind în luna aprilie 1 978 cu ocazia vizitei ce a făcut-o în SUA 
Îndrumătorul nostru Principal . 

La întrebarea ce a fost pusă, tovarăşul N. Ceauşescu a dat următorul răspuns: 

"Cum ar rezolva guvernul american trădarea unui ofiţer al Statelor Unite. Cei 
care au pus întrebarea probabil că nu cunosc aceste lucruri, de aceea despre trădătorii 
jurământului militar, nu doresc să vorbesc" 

Văzându-se în imposibilitatea de a o scoate legal din ţară, se pare că în prezent 
CIA intenţionează scoaterea acesteia în mod ilegal. 

Din analiza şi prelucrarea informaţiilor obţinute cu privire la comportarea şi 
acţiunile trădătorului Răuţă Constantin rezultă: 

La dezertare Răuţă Constantin a luat cu el şi corespondenţa diplomatică 
intenţionând ca prin şantaj să oblige autorităţile române să permită soţiei şi fiului său 
să părăsească ţara. Planul său nu a reuşit deoarece autorităţile americane, pentru a nu 
compromite vizita în SUA, din anul 1 973, a Îndrumătorului nostru Principal au predat 

29 Conform mărturisirilor publicate recent fn presa romllnească, Constantin Răută face un inventar al 
acriunilor sale anticomuniste: "După 1973, am dus o activitate intensă pentru respectarea drepturilor 
omului in Romllnia. Am organizat sau participat la numeroase proteste împotriva regimului în fata 
Casei Albe şi a Ambasadei romllne din Washington, am depus mărturie la audierile din Congres 
împotriva regimului Ceauşescu, am dat interviuri în presa americană despre nerespectarea drepturilor 
omului in Romllnia şi am vorbit des la Vocea Americii şi la Europa Liberă. Evident, activitatea mea nu 
a fost pe placul lui Ceauşescu. La timpul respectiv, am fost informat de FB1 despre activitatea 
agentilor regimului Ceauşescu impotriva mea, iar generalul Pacepa a descris, in cartea sa 
documentară Orizonturi Roşii intelegerea făcută de Ceauşescu cu mafia americană să mă lichideze. 
Faptul că sunt acum, aici, este o dovadă că Securitatea nu a reuşit să mă asasineze". (JVww.badill.ro, 
consultat la 23.11.2007). 
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plicul cu corespondenţa diplomatică în schimb i-au promis lui Răuţă Constantin sprijin 
în rezolvarea solicitărilor sale. 

La 4 aprilie 1 974, Răuţă Constantin s-a prezentat la ambasada noastră de la 
Washington unde a avut o discuţie, care a fost interceptată, prin care cerea să i se dea 
soţia şi copilul din ţară făcând anumite "ameninţări" la fosta lui calitate de ofiţer. 
Redăm în extras o parte din afirmaţiile sale: " . . .  Eu m-am angajat în serviciul în care 
am lucrat cu o condiţie bine precizată, bine explicată, care a fost acceptată. Urma să 
fac specializarea pe care am obţinut-o înainte de a mă angaja. Am insistat pentru 
această specializare pentru că este o dorinţă strict profesională, nu este vorba de 
altceva. Această specializare nu am putut să o fac" . . .  

" . . .  Am fost în Italia, nu am terminat specializarea şi mi-a fost întreruptă 
pentru o perioadă, aşa mi s-a spus. De altfel nici lucrurile mele din cameră nu am putut 
să le iau. Nu ştiu, nici eu ce motive au existat. Am discutat cu dânşii, le-am spus că 
dacă nu sunt motive, eu vreau să continui specializarea. Mi s-a spus că peste şase luni 
cel mai târziu am s-o reiau, dar această promisiune nu a fost respectată. Aceasta a fost 
condiţia cu care m-am angajat în serviciul în care am lucrat". " . . .  Mai mult, într-o 
şedinţă de partid, când se făcea analiza activităţii mele, mi s-a făcut o mică pregătire 
înainte de şedinţă. Secretarul de partid şi şeful meu mi-au atras foarte serios atenţia să 
nu ridic dorinţa mea şi anume că vreau să fac specializarea, deci mi se interzicea 
măcar să pun problema. Dacă au existat motive de suspiciune împotriva mea, trebuia 
să mi se spună atunci, pentru că eu aş fi spus foarte clar, aici nu rămân . . .  " 

" . . .  Nu mă cunoaşteţi şi din păcate nici cei cu care am lucrat mai îndeaproape 
nu m-au cunoscut. Nici atunci când am insistat luni întregi să-mi dea drumul la 
specializare sau dacă nu aveam dreptul trebuia să mi se spună, nu ţi se permite, nu să 
mi se promită. Şi atunci am hotărât singur". " . . .  Foarte pe scurt să vă explic motivul 
pentru care am luat acel curier. A fost, dacă vreţi să apreciaţi sinceritatea, doream un 
şantaj .  Vroiam să şantajez cu el pentru familia mea. Asta este realitatea. Nu este 
frumos, dar ăsta este adevărul". 

Raportăm că selecţionarea pentru unitatea noastră a lui Răuţă Constantin s-a 
făcut cu uşurinţă de către serviciul personal care nu a luat în consideraţie faptul că tatăl 
său a fost plutonier în armata veche. Nu s-a ţinut cont de trăsăturile negative de 
caracter reieşite din verificări şi de dorinţa acestuia de a ajunge cu orice preţ în 
străinătate. 

Răuţă Constantin a condiţionat încadrarea sa în Ministerul de Interne de 
plecarea lui la specializare în străinătate. 

Părerea noastră este că Răuţă Constantin a fost racolat de serviciile de 
informaţii occidentale, încă din Italia, motiv pentru care ar fi trebuit să fie temeinic 
verificat, lucru ce nu s-a făcut, cu toate că s-a primit ordin - la timpul respectiv - în 
acest sens şi chiar să fie îndepărtat din cadrele armatei .  

Ignorând faptele şi ordinul dat, conducerea V-3 şi M-500, I-au menţinut pe 
Răuţă Constantin în aceeaşi funcţie, trimiţându-1 în continuare în misiuni externe, 
dându-i astfel posibilitatea de a-şi pune în aplicare planul său30 

30 intr-un interviu acordat jurnalistului Andrei Bădin, de la "Jurnalul National", în 2007, C. Răufă 
clarijică citeva din detaliile sale biografice: "După terminarea facultăţii am fost repartizat la 
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Faţă de cele raportate mai sus, propunem deplasarea în zonă a unei echipe 
formată din ofiţeri pregătiţi special, care să execute sentinţa de condamnare la moarte 
a lui Răuţă Constantin3 1 • 

6. Marcu V. Ioan fost It. col. de securitate deplin conspirat al V-232 la 
MCE 

A dezertat la 1 august 1976 în timpul reîntoarcerii sale Ia post în Iran, unde 
îndeplinea funcţia de şef al Agenţiei Economice. 

Este născut la 2 1  ianuarie 1922 în Tatar-Bunar URSS de profesie inginer 
electromecanic. Este căsătorit şi are doi copii. 

A lucrat în MCE [Ministerul Comerţului Exterior] ca şef secţie şi director, 
apoi - în perioada 1 956- 1 964 - a funcţionat ca diplomat şef al agenţiei economice a 
RS România din Cairo. 

În anul 1970 a fost numit şef al Agenţiei Economice române din Teheran, 
Iran, unde a funcţionat până în august 1 976, când a dezertat stabilindu-se în Canada. 

Pentru refuzul înapoierii în ţară Tribunalul Militar, prin sentinţa nr. 567 din 
1 5 . 1 1 . 1 977, l-a condamnat la 6 ani de închisoare. 

Raportăm că Marcu Ioan prin relaţiile sale ce le avea atât în cadrul unităţii 
noastre, MCE şi alte instituţii a reuşit să obţină aprobările necesare pentru menţinerea 
sa la post şi scoaterea, în excursie, din ţară a familiei sale (soţie, fiu, fiică, ginere şi 
nepot), punându-şi astfel în aplicare planul său de dezertare. 

Prin măsuri informativ-operative întreprinse, în ianuarie 1 977, am reuşit 
organizarea aducerii în ţară a ginerelui trădătorului, care fusese scos din ţară rară să 

Ministerul Chimiei. Nu am fost informator sau colaborator, nu am avut nicio legătură cu Securitarea 
sau DIE. La sfllrşitul anului 1969 am câştigat prin concurs o bursă UNESCO în Italia şi Franţa, dar 
nu am primit paşaportul până nu am acceptat, la cererea fratelui dictatorului, Nicolae Andruta 
Ceauşescu, să lucrez ca inginer pentru DIE şi să fiu instruit pentru spionaj tehnic împotriva ţărilor 
NA TO. Am acceptat, dar mi-am zis în sine: ((Daţi-mi paşaportul şi o să mă mai vedeţi când o face 
plopul pere şi răchita micşuneleb>- Ce s-a întâmplat după aceea?- Am fost transferat ca inginer în 
DIE, instruit În ((arta» spionajului tehnic şi trimis la studii. Când am intrat în avionul pentru Roma 
am crezut, în naivitatea mea de atunci, că am terminat cu DJE. Nu am făcut nimic din ceea ce mi s-a 
cerut, am crezut că am înteles modul în care eram supravegheat, dar am greşit. După nici două luni 
am fost adus în România sub escortă şi anchetat pentru suspiciunea de a fi ((pactizat» cu ((duşmanub>. 
((Duşmanub> era NA TO, din care România face azi parte. - Şi apoi? - După multe interogatorii nu au 
găsit nimic compromiţător în declaraţiile pe care le-am daL Nu am mai fost implicat în activităţi de 
spionaj, dar am primit sarcina să construiesc un sistem de alarmă pentru sediul tehnic al DIE. Când l­
am terminat, colonelul Goga 1-a apreciat ca fiind la nivelul tehnicii mondiale şi m-a trimis să proiectez 
unul similar la locuinţa lui Nicolae Ceauşescu, de pe Bulevardul Primăverii. Apoi, am fost trimis la 
Tel Aviv să stabilesc dacă Mossad sau Shin Beth a introdus tehnică de ascultare în ambasadă. A fost, 
evident, o misiune de încercare, deoarece am fost urmărit pas cu pas. In 1973, generalul Pacepa m-a 
inclus în echipa DIE care trebuia să pregătească vizita oficială a lui Ceauşescu la Washington. Când 
am ajuns pe aeroportul din New York, am cerut însă azil politic". Vezi ibidem. 
31 După primirea azilului politic şi a dreptului de muncă în Statele Unite, Constantin Răuţă a fost angajat 
prin concurs la cel mai mare centru de cercetări NASA, "Goodard Space Flight Center" din Greenbelt, 
Maryland, unde a lucrat cu mai multe sisteme de sateliţi. Din 1999 până în prezent lucrează la diverse 
proiecte legate de apărarea Statelor Unite. Vezi ibidem. 
32 Se pare că e vorba despre Direcţia a VI-a, din cadrul DGJE, cu atribuţii în crearea de rezidente ilegale 
în exterior. 
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cunoască intenţiile de trădare ale socrului său. Acesta a fost încadrat în muncă şi 
colaborează cu organele noastre, aducându-şi o contribuţie substanţială la cunoaşterea 
unora din cauzele trădării lui Marcu Ioan. 

Până în prezent am stabilit că Marcu Ioan, împreună cu familia, are domiciliul 
în Montreal-Canada, au primit cetăţenia canadiană şi au o avere de circa două 
milioane de dolari SUA. Această sumă a fost obţinută în urma unor afaceri pe care 
Marcu Ioan le făcea, în numele agenţiei economice, cu partenerii iranieni, de la care 
primea comisioane confidenţiale ce îi erau depuse la diferite bănci din Occident. Ajuns 
în Canada, din această sumă el a închiriat şi mobilat două apartamente luxoase în 
Montreal, a cumpărat un automobil şi a investit o parte din bani în diverse afaceri 
comerciale. 

Soţia sa şi copiii corespondează cu rudele din ţară, la rândul lor rudele din 
România le scriu la o adresă poştală din Montreal, cunoscută de organele noastre. 

Printr-o sursă a lectoratului există posibilitatea verificării şi tinerii sub control 
a trădătorului şi familiei acestuia. 

Analizând materialele informative existente în acest caz se desprinde 
concluzia că Marcu Ioan a fost încadrat ofiţer superior fără verificări prealabile 
aprofundate; i s-au încredinţat sarcini de importanţă deosebită rară discemământ 
profesional, având astfel posibilitatea să cunoască conducerea centralei şi unele 
probleme informative şi de cadre care nu trebuiau să-i fie făcute cunoscute. 

Raportăm că verificările ulterioare au scos în evidenţă slaba muncă de 
cunoaştere şi verificare în acest caz. El este de origine macedoneană şi a ajuns în 
funcţiile de conducere cunoscute, nu pe baza meritelor personale ci pe baza cadourilor 
şi meselor oferite unor persoane care-I vizitau cu regularitate la Teheran (exemplu g­
rai Munteanu Constantin şi alţii), şi despre care pot da relaţii competente fostul lector 
la Teheran col. Ştefănescu care în prezent este director adjunct la V -2. 

Multe dintre carenţele în muncă şi abaterile de la morală ale lui Marcu Ioan îi 
erau cunoscute fostului lector Ştefănescu, care-I avea în legătură, însă nu le-a raportat 
în centrală pentru a se lua măsuri de curmarea lor. 

Soţia lui Marcu Ioan, femeie imorală şi reacţionară, cu apucături burgheze a 
jucat de asemenea, un rol important în luarea deciziei de dezertare de către Marcu 
Ioan. Aceasta era cunoscută încă din tinereţe ca o femeie de moravuri uşoare. Ea a fost 
căsătorită cu un emigrant polonez cu care a avut un copil la Varşovia. Marcu Ioan a 
cunoscut-o pe actuala sa soţie în timp ce lucra ca delegat al MCE pe lângă Agenţia 
noastră comercială din Varşovia. 

Este surprinzător faptul că o serie de cadre cu munci de răspundere, care I-au 
cunoscut îndeaproape pe Marcu Ioan, n-au sesizat tendinţa acestuia de căpătuială, 
îmbogăţire şi ruperea de realităţile din ţară, după aproximativ 1 5  ani de şedere în 
exterior. Unele din aceste aspecte puteau uşor fi confirmate de bunurile materiale 
acumulate fără acoperire - în apartamentul său din Bucureşti. Cu toate că principalele 
valori le-a scos din ţară (bijuterii, tablouri etc.) în apartamentul său au fost găsite 
obiecte în valoare de sute de mii de lei, care au fost confiscate şi predate la stat. 

A vând în vedere particularităţile din acest caz propunem să se aprobe 
continuarea măsurilor de verificare, cu sprij inul lectoratului, în vederea stabilirii 
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noului domiciliu din Montreal şi obţinerii de informaţii care să elucideze cauzele 
trădării sale şi eventualii săi complici din ţară şi străinătate. 

7. Vulpe C. Ion fost căpitan de securitate deplin conspirat Ia MCE Este 
condamnat Ia 1 5  ani închisoare. A dezertat Ia 8 septembrie 1 97 1  împreună cu familia 
(soţia şi copilul) în timp ce lucra în calitate de secretar II economic Ia Agenţia 
Economică a R.S. România din Londra. 

Este născut Ia 1 9  septembrie 1935,  în Tecuci, de profesie inginer 
electromecanic. A lucrat în MCE în calitate de şef serviciu până în anul 1967 când a 
fost trimis Ia post Ia Londra. 

Din datele obţinute până în prezent rezultă că autorităţile engleze i-au acordat 
cetăţenia şi dreptul de a se stabili şi munci în oraşul Londra. 

Cunoaştem domiciliul şi locul de muncă, situaţia sa materială şi familială, 
relaţiile sale cu autorităţile engleze şi colonia reacţionară din Anglia. 

Vulpe Ion, lucrează Ia fiţuica reacţionară a fugarului Iancu Raţiu din Londra. 
Ca urmare a cererii şi protestelor sale făcute în Anglia, la 26 aprilie 1 978, s-a 

aprobat plecarea din ţară a fratelui său Vulpe Virgil, fost maior de miliţie, dar pe care 
fratele său nu 1-a primit în Anglia şi în prezent Virgil Vulpe se află în RFG Ia rudele 
soţiei sale. 

Analizând acest caz se desprinde concluzia că a fost încadrat ca ofiţer, fără 
temeinice verificări, iar în timp ce se afla Ia post nu a fost antrenat şi sprijinit în 
muncă, fapt ce a permis organelor engleze exploatând slaba pregătire a lui Vulpe Ion 
pe linie de securitate, să-I atragă de partea lor, mai ales că el răspundea de realizarea 
unor contracte în domeniul cumpărării de avioane şi cooperării pe această linie. 

După trădarea sa unii dintre colegii săi de Ia "lndustrialexport" şi-au explicat 
faptul de ce acesta era atât de insistent ca ţara noastră să cumpere şi că coopereze în 
domeniul aviatic cu Anglia. 

Având în vedere că despre Vulpe Ion cunoaştem locuinţa sa proprietate 
personală din Londra şi locul său de muncă sunt condiţii de a fi neutralizat de către o 
echipă de ofiţeri de securitate pregătiţi special în acest scop. 

8. Tipănuţ Gh. Virgil, fost căpitan de securitate deplin conspirat Ia 
MCE. A dezertat împreună cu soţia şi copiii Ia 1 5  iunie 1 975 în timp ce se afla în 
misiune pe linia Brigăzii S.D.33, în cadrul Agenţiei Economice a RS România Ia Oslo­
Norvegia. 

Este născut Ia 1 5 . 1 1 . 1 938 în Oradea, de profesie jurist. Este căsătorit şi are doi 
copii minori. 

Fiind ofiţer deplin conspirat nu s-a aprobat, de fostul şef al colectivului nostru, 
să fie trimis în judecată, cu toate că erau probe, din presa occidentală, că a trădat o 
serie de probleme cunoscute de el cu privire Ia munca de securitate, cadre şi agentură. 

In ţară are pe mama sa, o soră şi alte rude din partea soţiei domiciliate Ia 
Oradea. 

33 Brigada "SD" (ştiinţă şi dezvoltare) avea în atribuţii obţinerea de documentaţii şi aparaturii necesare 
institutelor din ţară care asigurau cercetarea şi proiectarea în industria naţională. 
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Soţia trădătorului are un frate medic care a fost plecat pentru asistenţă 
medicală în Maroc. Acesta după expirarea contractului nu s-a mai întors în ţară, 
rămânând definitiv la Paris împreună cu soţia şi copilul lor. Se presupune că acesta nu 
s-a mai întors în ţară la îndemnul trădătorului Tipănuţ Virgil cu care se afla în 
corespondenţă. 

Până în prezent nu s-au putut afla nici un fel de informaţii cu privire la locul 
unde domiciliază şi lucrează trădătorul. 

Analizând acest caz am desprins concluzia că fostul şef al colectivului nostru 
(Pacepa Mihai) în mod deliberat a ţinut în cabinetul său, întreg materialul cu privire la 
trădător, predându-ni-1 după insistenţe, abia la sfârşitul lunii februarie 1 978, deci după 
aproximativ doi ani de la trădarea lui Tipănuţ V. De altfel, tot la indicaţiile lui Pacepa 
Mihai nu s-au luat măsuri de verificare în exterior, spunând că acesta nu mai trebuie să 
facă obiectul preocupărilor noastre, motiv pentru care la diverse analize nici n-a fost 
amintit. 

Apreciem că trădătorul nefiind bine controlat şi verificat, atât în ţară cât şi în 
exterior, a putut să i-a cunoştinţă de foarte multe probleme strict secrete ale DGIE pe 
care le-a divulgat duşmanului. Acest din urmă aspect este confirmat şi de unele 
articole apărute în presa occidentală. 

Raportăm că factorii de răspundere de la Brigada SD au trecut cu mare 
uşurinţă peste unele carenţe din activitatea trădătorului (frică, tendinţă de căpătuială, 
minciună etc.) menţinându-l la post în mod nejustificat. 

Mai mult chiar, conducerea Brigăzii SD cunoştea câte ceva şi din legăturile 
neoficiale neraportate ale lui Tipănuţ Virgil cu diplomaţi americani, acreditaţi în 
Norvegia. Este de presupus că americanii respectivi I-au studiat şi determinat să 
dezerteze. 

În acest caz ne propunem intensificarea măsurilor de verificare, în ţară şi 
străinătate, pentru identificarea trădătorului şi neutralizarea acestuia. 

9. Sârbu Dumitru, fost plutonier de securitate şi lucrător de pază la V-

A dezertat în SUA împreună cu soţia şi cei doi copii la 20 ianuarie 1 976, în 
timp ce se afla în misiune la ambasada R.S. România din Washington. 

Este născut la 25 ianuarie 1 949 în corn. Stelnica - Ialomiţa. Este de profesie 
electrician. 

A fost condamnat la 7 ani închisoare conform sentinţei nr. 1 4 1  din 1 1 .02. 1 976 
a Tribunalului Militar. 

În ţară are părinţii, fraţii şi surorile cu care poartă corespondenţă. 
Imediat după dezertare a folosit ca adresă o căsuţă poştală din Canada, ulterior 

stabilindu-se la Houston - Texas unde lucrează ca electrician la un atelier auto din 
acest oraş. 

34 Se pare că este vorba despre fosta Directie a VII-a, din cadrul DGIE, care răspundea de infiltrarea în 
serviciile de spionaj şi contraspionaj străine, apărarea contrainformativă a reprezentante lor statului român 
şi "lupta împotriva emigratiei române reactionare" 
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Din corespondenţa lui Sârbu Dumitru cu familia din ţară lasă să se înţeleagă 
că îi este dor de ţară şi familie regretând într-un fel fapta comisă. 

Nu are o situaţia materială prea bună, plângându-se că trebuie să muncească 
din greu pentru a asigura existenţa lui şi a familiei sale. 

Rudele apropiate din ţară detestă gestul făcut de Sârbu Dumitru şi îl îndeamnă 
să-şi revizuiască atitudinea fiind oricând binevenit în mijlocul lor. Pe de altă parte 
Sârbu Dumitru a căutat să explice acestora cauzele care I-au determinat să dezerteze. 

Analizând acest caz rezultă că încadrarea lui DGIE s-a făcut cu multă uşurinţă, 
trecându-se peste o serie de lipsuri care-I făceau incompatibil pentru munca unităţii 
noastre. 

În acest sens este demn de semnalat faptul că deşi se cunoştea că Sârbu 
Dumitru a purtat corespondenţă cu cetăţeni străini din Franţa şi avea un unchi 
legionar, totuşi a fost încadrat ca militar. 

Astfel, Centrul de Cercetări Psihologice, în urma testărilor făcute lui Sârbu 
Dumitru, a stabilit: 

a. "emotivitatea apare ridicată şi se impune un examen neuropsihiatric" 

b. "rezultatul la atenţie arată că nu este corespunzător pentru misiunea 
preconizată". 

După ajungerea la post în comportarea lui Sârbu Dumitru au apărut unele 
manifestări de nemulţumire în legătură cu salariul şi faptul că deşi el cunoştea 
franceza, a fost trimis într-o ţară de limbă engleză. 

Ulterior s-a manifestat la el şi aviditate după bani, nemulţumiri în viaţa sa 
personală şi în atmosfera din ambasadă, ceea ce 1-a făcut să afirme că dacă nu ar avea 
copii, s-ar sinucide. 

A manifestat neglijenţe în respectarea atribuţiunilor de serviciu purtând 
discuţii cu autohtoni care veneau la ambasadă, fiind găsit de mai multe ori dormind în 
timpul serviciului. 

Considerăm că şi tov. lector de la Washington - generalul mr. Angelescu nu a 
sesizat şi nu a raportat la timp manifestările din comportarea lui Sârbu Dumitru lăsând 
ca situaţia să se agraveze, culminând cu decizia lui de a dezerta. 

Tergiversarea manifestată atât de lectorat cât şi de centrală în luarea hotărârii 
de aducere în ţară a lui Sârbu Dumitru a dat acestuia posibilitatea să sesizeze că se 
pregăteşte trimiterea sa legendată acasă ca urmare a unor abateri săvârşite de el pe 
timpul misiunii la Washington şi dând dovadă de slăbiciune de caracter a hotărât să 
dezerteze. 

Faţă de cele raportate propunem ca în cazul trădătorului Sârbu Dumitru să se 
întreprindă măsuri de identificarea lui fizică la adresa cunoscută şi apoi să se 
organizeze măsuri menite să ducă la neutralizarea sa. 

Din studiul şi analiza celor nouă cazuri de trădare se desprind următoarele 
concluzii: 

1 .  În majoritatea lor verificările la încadrare şi după aceea au fost 
superficiale trecându-se cu uşurinţă peste o serie de lipsuri din activitatea şi 
comportarea trădătorilor la locul de muncă în familie şi societate. 
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2. La încadrarea ofiţerilor deplin conspiraţi, nu s-au respectat principiile care 
stau la baza muncii de selecţionare şi verificare a unui ofiţer de securitate. Fără a fi 
verificate în munca practică şi fără a fi puşi la diverse încercări li s-au încredinţat 
sarcini de o deosebită importanţă ca şi cum aceştia ar fi avut o vechime îndelungată în 
Ministerul de Interne. Ex. cazul Marcu Ion şi Vulpe Ion. 

3 .  Tendinţa de căpătuială, imoralitate şi minciună a unora dintre aceştia, nu a 
fost raportată la timp deşi aceste trăsături negative de caracter erau, în mare parte, 
cunoscute de şefii lor ierarhici. 

4.  Urmare a unor relaţii neprincipiale statornicite între unii dintre trădători şi 
şefii lor ierarhici din MAE, MCE şi Ministerul de Interne, a fost posibilă menţinerea 
acestora la post timp îndelungat, fără rezultate şi trecerea cu vederea în mod deliberat 
peste unele lipsuri grave manifestate în activitatea acestora. 

5 .  Unii dintre trădători (ex. Marcu, Dumitrăchescu şi Iacob) au fost ţinuţi la 
post între 8 şi 1 8  ani fapt ce a dus la ruperea lor de realităţile din ţară, tocirea simţului 
lor politic şi la ignorarea măsurilor contrainformative întreprinse de duşman asupra lor 
fiind astfel o pradă uşoară pentru serviciile de spionaj. 

6. Apreciem că indiferent de cauzele care au provocat sau amplificat 
hotărârea de a trăda patria şi jurământul militar, nu scuză cu nimic pe cei care au 
comis o astfel de faptă, ei sunt şi vor rămâne dezertori din misiuni şi trădători ai patriei 
şi poporului lor, fapte pentru care trebuie să-şi primească pedeapsa conform legilor 
Republicii Socialiste România. 
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